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برنامه های هفته فرهنگی فریدن اجرا شد؛

 فرصتی برای نکوداشت
تنوع هنرها و فرهنگ ها

بررسی تغییرات شاخص جمعیت بیکار اعلام شد؛

سهم 40 درصدی فارغ التحصیلان
از کل بیکاران  

استاد ارتباطات دانشگاه سوره در نشست تخصصی شناخت فرصت ها و چالش ها عنوان کرد:

 ضرورت بررسی فرصت ها و چالش ها
در عصر گردش آزاد اطلاعات

معاون شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان شروط بند »ت« تبصره ۶ را تشریح کرد:

 سامانه اصفهان من
یاری گر ساختمان های تحت رأی ماده 100
۶
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چهره روز

رونمایی از صادرات گمرک استان اصفهان در ۲ ماهه امسال 
در گفت و گو با مدیرکل گمرکات استان:

 حدود 250 میلیون دلار کالا
صادر شد

۶

مدیرکل گمرکات استان اصفهان صادرات از طریق گمرک استان 
در ۲ ماهه امسال را ۲۸۰ هزار تُن کالا به ارزش ۲۴۸ میلیون و 
۹۳۹ هزار دلار اعلام کرد و گفت: صادرات استان در این مدت 

۳۹ درصد رشد داشت.

۶

رییس اداره حمل و نقل مسافر اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اصفهان مطرح کرد:

فعالیت 5۷00 وسیله نقلیه در ناوگان استان

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان خواستار شد:

تجهیز بافت مرکزی شهر به اتوبوس های برقی
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منبع: یورونیوز

تورم هـای مزمـن ۲ رقمـی بـه عنـوان مهمـان  
ناخوانـده اقتصـاد ایـران در دهه هـای اخیـر، 
آنچنان ثابت بـوده که تغییر دولت هـا و مجالس و 
تحولات سیاسـت خارجی و فرهنگی و اجتماعی 
و ... هـم نتوانسـته بـه آن آسـیبی بزنـد و همواره 
یکـی از مشـخصه های ثابـت کشـور ایـران بوده 
اسـت. ایـن مهمـان ناخوانـده امـا در سـالهای 
اخیـر کـم کـم تبدیـل بـه صاحـب خانه شـده و 
هـر آنچـه در خانـه بـوده از وسـائل معیشـت تـا 
اخلاق را چوب حراج زده اسـت. هـر چند گروهی 

اساسـاً بـه تأثیـر کل هـای پولـی معتقد نیسـتند 
و شـوک های ارزی و انـرژی و ... را عامـل تـورم 
بلندمـدت هم می داننـد، اما بـا مرور تجـارب بین 
المللـی و نظریـات اقتصادی مشـخص می شـود 
که در علیت رشـد کل هـای پولی در تـورم اجماع 
بی نظیری وجـود دارد. آنچه اخیـراً محل اختلاف 
واقع شـده، تأثیـر انـواع مختلف کل هـای پولی از 
نقدینگی تـا پول و شـبه پـول و پایه پولی اسـت. 
بنابرایـن باید توجه داشـته باشـیم که همـه انواع 
کل هـای پولـی از پایـه پولی تا پـول و شـبه پول 

و نقدینگـی در بلندمدت تـورم زا هسـتند و تفاوت 
صرفـاً در سـرعت اثرگـذاری آنهاسـت، امـا یک 
نکتـه ثابت اسـت و آن اینکـه ابزار تقاضـای مؤثر 
پول اسـت و در نهایت اگـر در یک دنیـای خیالی 
هر روز هـزاران میلیـارد تومـان پایه پولـی ایجاد 
شـود ولـی تبدیـل بـه نقدینگـی نشـود یـا حتی 
اگـر تبدیل بـه هـزاران میلیـارد تومـان نقدینگی 
شـود و در وسـط بیابان قـرار بگیرد، هیـچ تورمی 
نخواهیـم داشـت، چـرا کـه تبدیـل بـه تقاضای 

مؤثر نشـده اسـت.

چهچیزیتورمراچاقترمیکند؛

پایه پولی؟ شاید هم پول!

رضا امین آزاد
سرمقالـــه

کارشناسومدرساقتصادکلان

ISFAHAN
NEWS

قیمت 7000 تومان

خواص روغن کنجد

10 Science-Backed 
Benefits of Sesame Oil
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اطلاعیه
 به استناد آیین نامه و دستورالعمل نحوه ثبت نام انتخابات هیئت های ورزشی استانی و شهرستانی مقرر است نسبت به تشکیل مجمع عمومی انتخابات هیئت والیبال استان اصفهان به منظور انتخابات رئیس 
 هیئت به همراه اعضای هیئت رئیسه :)نایب رئیس ،خزانه دار،سه نفر عضو هیئت رئیسه( استان اصفهان اقدام گردد،بدینوسیله از کلیه افراد واجد الشرایط علاقمند به احراز پست ریاست هیئت دعوت 
می نمایند جهت ثبت نام ، اعلام فهرست پیشنهادی اعضای هیئت رئیسه و ارائه مدارک مورد نیاز از روز چهار شنبه مورخ 1402/3/17 لغایت روز  چهار شنبه  مورخ  1402/3/24  به مدت 7 روز کاری از ساعت  

9 الی 13  به دبیرخانه مجمع به آدرس   اصفهان-  خیابان سعادت آباد بعداز چهارراه فرایبورک- جنب ورزشگاه امین -دفتر هیئت والیبال استان اصفهان مراجعه نمایند.
شماره تماس : 09133194187 رضا ایرانزاد دبیر مجمع

شرایط داوطلبان احراز پست ریاست هیئت استان:
2-دارابودن حداقل مدرک تحصیلی کارشناسی)لیسانس( 1- التزام به قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران    

4-سابقه مدیریت اجرایی حداقل پنج سال)طبق دستورالعمل برگزاری انتخابات( 3-دارابودن حداقل سن)30( سال و حداکثر)65( سال   
6-فاقد تابعیت مضاعف بوده و در استان سکونت داشته باشد. 5-دارابودن کارت پایان دوره ضرورت)خدمت سربازی( یا معافیت آقایان  

7-عدم سوپیشینه کیفری موثر و عدم محرومیت از حقوق  اجتماعی صادره از مراجع قضایی و نداشتن محرومیت دوپینگ بر اساس آرای ستاد ملی مبارزه با دوپینگ
9-ارائه استعلام مثبته جهت افتتاح حساب بانکی 8-ارائه گواهی عدم اعتیاد     

مدارک مورد نیاز:
2-اصل و تصویر مدرک تحصیلی 1-اصل و تصویر کلیه صفحات شناسنامه و کارت ملی    

4-تکمیل فرم های ثبت نام با توجه به نوع اعلام آمادگی داوطلب 3-سه قطعه عکس 4*3 با زمینه روشن    
5-گواهی عدم سوپیشینه و گواهی عدم اعتیادبه مواد مخدر و سایر مدارک و مستندات موردنیاز تکمیلی)حداکثر تا 10 روز پس از اتمام مهلت ثبت نام تحویل دبیرخانه مجمع گردد(

6-اعلام کتبی اسامی داوطلبان پست های هیئت رئیسه و ارائه مدارک و تکمیل فرم استعلام اعضای پیشنهادی هیئت رئیسه هریک از داوطلبان احراز پست ریاست هیئت استان در زمان ثبت نام.
8-اصل و تصویر کارت پایان خدمت یا معافیت 7-ارائه مدارک و مستندات مدیریتی مورد نیاز طبق دستورالعمل   

تبصره :حضور داوطلب یا وکیل قانونی با ارائه وکالت نامه رسمی جهت ثبت نام الزامی است
شناسه آگهی: 1504228

آگهی مزایده
شهرداری پیربکران به استناد مصوبه شماره 765/ش/1401 مورخ 1401/6/2 شورای اسلامی شهر در نظر دارد نسبت به فروش اقلام اسقاطی به 
شرح زیر از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت و تحویل اسناد مزایده تا بازگشایی 

پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
* متقاضیان شرکت در مزایده در صورت عدم عضویت در سامانه نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط برای 

کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.(
مواعد زمان:

تاریخ انتشار فراخوان: 1402/3/11   
مهلت ارسال پیشنهادات: 1402/4/3

مهلت بازدید فراخوان: 1402/3/21   
زمان بازگشایی پاکت ها: 1402/4/4

شهرداری پیربکران شناسه آگهی: 1507442

توضیحاتوزن تقریبینوع کالاردیف

12 تنآهن آلات فرسوده1

12 تنچوب خشک فرسوده2

اجناس پلاستیکی 3
1 تنفرسوده

35 حلقهلاستیک فرسوده4

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری گز برخوار   به استناد مجوز شورای محترم اسلامی شــهر گز برخوار در نظر دارد:  فاز دوم پروژه 
ساختمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر گز برخوار را به اشــخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید. 
متقاضیان می توانند جهت دریافت اســناد و مدارک مناقصه تا پایان وقت اداری روز ســه شنبه به تاریخ 
1402/3/23 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی www.setadiran.ir مراجعه نمایند. 
 www.gazborkhar.ir ضمنا اطلاعات تکمیلی مناقصات فوق از طریق وب سایت شهرداری به نشانی *

در دسترس می باشد.
همچنین اداره عمران و شهرسازی شهرداری با شماره تلفن 45721961-031 داخلی 107 در ساعات اداری 

آماده پاسخ گویی به سوالات احتمالی می باشد.
شهرداری گز برخوار

نوبت اول

شناسه آگهی: 1507459

 آگهی مزایده
شهرداری فلاورجان در نظر دارد به استناد مصوبه 6/883 مورخ 1401/7/2 شورای محترم اسلامی شهر فلاورجان یک پلاک زمین با کاربری مسکونی به مساحت 127 مترمربع 

واقع در شهر فلاورجان، خیابان مطهری، جنب ساختمان هلال احمر را بر اساس قیمت کارشناسی از طریق آگهی مزایده به فروش برساند.
قیمت پایه فروش: 

پلاک زمین به متراژ 127 مترمربع با قیمت پایه کارشناسی از قرار هر مترمربع 320/000/000 ریال معادل 40/640/000/000 ریال
شرکت کنندگان باید آخرین قیمت پیشنهادی خود را حداکثر تا ساعت 14:30 روز پنجشنبه مورخ 1402/3/18 در سامانه ستاد بارگذاری نمایند.

کمیسیون در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
به پیشنهاداتی که بعد از تاریخ فوق ارائه یا مخدوش باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.

* کلیه هزینه ها از جمله نقل و انتقال، پروانه ساختمان، شارژ ساختمان، سایر عوارض و مالیات، هزینه صدور سند مالکیت و ... به عهده برنده مزایده می باشد. 
* جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت اینترنتی www.falavarjan.ir مراجعه فرمایید.

محمدعلی عزیزی- شهردار فلاورجان شناسه آگهی: 1502771

 نوبت  دوم



در شـــهر

Isfahan News

مسـئول آموزش و فرهنگ سـازی مدیریت 
شـهرداری  الکترونیـک  شهرسـازی 
اصفهان گفـت: توسـعه و افزایـش خدمات 
غیرحضـوری و الکترونیک در گام نخسـت 
بـرای شـهروندان و سـپس برای سیسـتم 
مدیریـت شـهری مفیـد خواهـد بـود و 
مشـکلات ترافیکـی و آلودگـی هـوا را نیـز 

کاهـش می دهـد.
رضـا فتـوح در گفت وگـو بـا خبرنـگار ایمنا 
اظهار کرد: پنجمین جلسـه کمیتـه اجرایی 
شهرسـازی الکترونیـک بـرای بررسـی 
مسـائل فنـی و راهبـردی دربـاره سـامانه 
»اصنـو« برگـزار و فرایندهـای اجرایی این 
سـامانه و پیاده سـازی مـوارد محتوایـی 
و درون سـازمانی شـهرداری بـا سـایر 
بخش هـای مرتبط برای تسـری سـامانه و 
دیگر موضوعات فنی مورد بحث و بررسـی 

قـرار گرفـت.
وی بـا بیـان اینکـه جلسـه کمیتـه اجرایی 
شهرسـازی الکترونیـک هـر هفتـه برگزار 
می شـود، افـزود: یکـی از اسـتراتژی های 
شـهرهای الکترونیـک افزایـش سـطح 
دسترسـی شـهروندان در تمـام سـاعات 
شـبانه روز بـه پایگاه هـای داده خدمـات 
دولتی و بخـش خصوصی روی شـبکه وب 
)سـایت( و حرکت به سـوی بهبود و ارتقای 
سـطح خدمات شهرسـازی به شـهروندان 
اسـت؛ با این هـدف اعضـای ایـن کارگروه 
انتخـاب شـدند تـا به صـورت ویـژه پیگیـر 

گسـترش فرایندهـای غیرحضوری باشـند 
و بتوان سـطح کیفی خدمات را افزایش داد.

فرهنگ سـازی  و  آمـوزش  مسـئول 
الکترونیـک  شهرسـازی  مدیریـت 
شـهرداری اصفهان تصریح کرد: سلسـله 
جلسـات همفکـری و هماهنگـی در امور 
نـد گام  خدمـت بـه شـهروندان می توا
مؤثـری در راسـتای بهبـود پاسـخ دهی 
بـه شـهروندان اصفهانی برای تسـریع در 
زمـان و صدور اسـتعلام و افزایش سـطح 

رضایت منـدی آن هـا باشـد.
وی خاطـر نشـان کـرد: در ایـن جلسـات 
درباره مسـائلی همچون سـطح دسترسـی 
کاربـران واحـد کنترل نظـارت، دسترسـی 
بـه پروانه هـای سـاختمانی و اسـتعلامات 
صـادره در شـهرداری مناطـق پانزده گانـه 
شـهرداری بحث و بررسـی شـد، همچنین 
دربـاره بنـد »ت« تبصـره ۶ قانـون بودجه 

۱۴۰۲ بحـث شـد.
فتـوح بـا بیـان اینکـه توسـعه و افزایـش 
خدمات غیرحضـوری و الکترونیـک در گام 
نخسـت بـرای شـهروندان و سـپس برای 
سیسـتم مدیریت شـهری مفید خواهد بود 
و مشـکلات ترافیکـی و آلودگی هـوا را نیز 
کاهش می دهـد، ادامـه داد: در این راسـتا با 
توجه به راه اندازی سـامانه هوشـمند توسعه 
شـهری، کمیتـه اجرایـی به صـورت منظم 
و پویـا موضوعـات جـاری ایـن حـوزه را به 

بحـث و گفت وگـو می گـذارد.

رئیس آموزش و پروش اسـتثنایی اسـتان 
اصفهـان از تمدیـد مهلت ثبت نـام برای 
سـنجش سـلامت جسـمانی و آمدگـی 
تحصیلی نوآمـوزان بدو ورود به دبسـتان 

در اسـتان تا ۲۵ خرداد خبـر داد.
لـه خزایـی بـا تاکیـد بـر اینکـه  روح ا
خانواده هـا انجـام سـنجش سـلامت 
نوآموزانشـان را جـدی بگیرنـد گفـت: 
از نیمـه دوم فروردیـن همزمـان بـا آغاز 
اجرای ایـن طرح که نسـبت به سـالهای 
قبـل زودتـر از موعد شـروع شـد بیش از 
۷۵ هـزار نوآمـوز تاکنـون مورد سـنجش 

قـرار گرفتنـد.
وی اظهار داشـت: مراحل ثبـت نام حدود 
۸۲ هـزار نوآمـوز بـرای سـنجش در ۶۹ 
پایـگاه نواحـی و مناطـق اسـتان انجـام 
شـده که تاکنـون هیـچ خللـی در اجرای 

ایـن طرح گـزارش نشـده اسـت.
رئیس آموزش و پروش اسـتثنایی اسـتان 
اصفهـان افـزود: فرآینـد نوبت دهـی در 
وبـگاه My.medu.ir بـرای دریافـت 
نوبـت از مراکـز سـنجش همـه مناطـق 
و نواحـی اسـتان فعـال اسـت و تمامـی 
خانواده هایی کـه فرزند آن هـا در مهرماه 
سـال ۱۴۰۲ وارد پایـه اول می شـود 
می تواننـد بـا مراجعـه بـه ایـن وبـگاه تا 
مهلت تمدید شـده بـرای دریافـت نوبت 

اقـدام کننـد.
وی بـا بیـان اینکـه نشـناختن بـه موقـع 

مشـکلات نوآمـوزان سـبب می شـود که 
آن هـا سـال های بیشـتری را در مدارس 
عـادی مشـغول بـه تحصیـل شـوند و 
به واسـطه وجـود نارسـایی های مختلـف 
جسـمانی یـا کم توانـی ذهنـی قـادر بـه 
ادامـه تحصیـل نباشـند، گفـت: بـا توجه 
بـه اهمیـت موضـوع مداخلـه به موقـع 
سـلامت سـنجش دانش آموزان امسـال 
در مقایسـه بـا سـال های گذشـته، سـن 
سـنجش کودکان بـه چهار سـال کاهش 

پیـدا کـرده اسـت.
خزایـی یادآور شـد: یکی از مـدارک مورد 
نیـاز بـرای ثبـت نـام دانش آمـوزان پایه 
اول دبستان داشـتن کارت سلامت، برگه 
سـنجش و گواهی پایـان پیش دبسـتانی 

. ست ا
وی خاطرنشـان کـرد: تمامـی اطلاعات 
گـردآوری و جمع بنـدی شـده از فرآینـد 
فراینـد سـنجش نوآمـوزان در اختیـار 
حوزه هـای پرورشـی، آمـوزش ابتدایی و 
علـوم پزشـکی به منظـور ارائـه خدمـات 
موردنیاز بـه دانش آموزان قـرار می گیرد.

بـه گـزارش ایرنـا، در طـرح سـنجش 
سـلامت جسـمانی و آمدگـی تحصیلـی 
دبسـتان  بـه  ورود  بـدو  نوآمـوزان 
سـلامت عمومـی، وضعیـت جسـمانی، 
شـنوایی، بینایـی، آمادگـی تحصیلـی و 
واکسیناسـیون عمومـی نوآمـوزان مورد 

ارزیابـی قـرار می گیـرد.

رئیس آموزش و پروش استثنایی استان اصفهان:مسئول آموزش و فرهنگ سازی مدیریت شهرسازی الکترونیک شهرداری اصفهان:

توسعه خدمات الکترونیک مشکلات 
ترافیکی و آلودگی هوا را کاهش می دهد

مهلت ثبت نام برای سنجش سلامت 
نوآموزان تمدید شد

 خبر

مدیر نگهداری و 
تعمیرات ابنیه فنی 
شهری شهرداری 

اصفهان:

تعمیرات اساسی 
۱۳ پارکینگ مسقف 
شهرداری اصفهان 

انجام می شود
مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی شهری 
شهرداری اصفهان گفت: تعمیرات اساسی 
۱۳ پارکینگ در مناطق یک، سه، پنج، شش 
و ۱۰ این کلان شهر در زمینه ابنیه، تأسیسات 

الکتریکال و مکانیکال انجام می شود.
مسعود توکلی پور در گفت وگو با خبرنگار 
ایمنا با اشاره به انجام عملیات نگهداری 
و تعمیرات پارکینگ های شهر اصفهان 
توسط مدیریت نگهداری و تعمیرات معاونت 
عمران شهری شهرداری اصفهان اظهار 
کرد: این مدیریت ضمن نظارت بر حسن 
انجام نگهداری پیشگیرانه و انجام تعمیرات 
جزئی، اقدام به شناسایی، اجرا و نظارت 
بر تعمیرات اساسی مورد نیاز تحت عنوان 
پروژه تعمیرات ۱۳ باب از پارکینگ های 

شهرداری کرده است.
وی افزود: این اقدام مهم به منظور راه اندازی 
و آماده به کار کردن تجهیزات پارکینگ ها 
برای افزایش کیفیت ارائه خدمات و سطح 
بهبود  راستای  این مکان ها در  ایمنی 

رضایت مندی شهروندان انجام می شود.
مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی شهری 
شهرداری اصفهان با اشاره به اهداف 
پروژه تعمیرات ۱۳ پارکینگ شهرداری 
این کلان شهر تصریح کرد: آماده به کار 
بودن و افزایش بهره وری کمی و کیفی در 
پارکینگ های شهرداری، افزایش سطح 
ایمنی آن ها، یکپارچگی در انجام تعمیرات 
و حفظ کیفیت تعمیرات، کاهش هزینه ها 
با فرایند نظارت بر تعمیرات، حفظ و احیای 
دوباره دارایی های فیزیکی شهرداری 
و  فرسودگی  از  جلوگیری  و  اصفهان 
همچنین  سرمایه ها،  این  اضمحلال 
افزایش طول عمر مفید تجهیزات از جمله 

این اهداف است.
وی گفت: انجام تعمیرات تخصصی در زمینه 
ابنیه، تأسیسات الکتریکال و مکانیکال شامل 
رفع نشتی، ترمیم و شوره زدایی، رنگ آمیزی، 
اصلاح سیستم روشنایی و تعمیرات سیستم 
تهویه هوا است، البته منافع این پروژه متعلق 

به عموم شهروندان است.
توکلی پور با اشاره به محل پروژه تعمیرات 
۱۳ پارکینگ شهرداری تصریح کرد: پروژه 
تعمیرات اساسی در پارکینگ های مناطق 
یک، سه، پنج، شش و ۱۰ شهر اصفهان در 
زمینه ابنیه، تأسیسات الکتریکال و مکانیکال 

انجام می شود.
وی با بیان اینکه تعمیرات این پارکینگ ها 
اسفندماه ۱۴۰۱ آغاز شد و تیرماه ۱۴۰۲ به 
پایان می رسد و مدت پیمان آن ها چهار ماه 
است، ادامه داد: پیشرفت این پروژه تاکنون 

۵۰ درصد است.
مدیر نگهداری و تعمیرات ابنیه فنی شهری 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه عملیات 
اجرایی تعمیرات توسط پیمانکار واجد 
شرایط و تحت نظارت مدیریت نگهداری 
و تعمیرات معاونت عمران شهری انجام 
می شود، گفت: همزمانی و همپوشانی 
فعالیت ها و گستردگی و پراکندگی در تمام 
پارکینگ های مناطق شهر اصفهان از 
ویژگی های این پروژه است، همچنین ۲۵ 
میلیارد ریال برای انجام این پروژه در نظر 

گرفته شده است.

به گزارش ایمنا، مهدی بقایی اظهار کرد: در رده بندی ساختمان ها به لحاظ 
مصرف انرژی، رده نخست به ساختمان هایی اختصاص دارد که »دوستدار 
انرژی« نامیده و تا حدود ۲۰ درصد از انرژی آن ها به صورت پاک تأمین 

می شود.
وی با بیان اینکه رده دوم شامل ساختمان های »سبز« است که میزان 
صرفه جویی را به ۵۰ درصد رسانده است، افزود: ساختمان های »انرژی صفر« 
با هم تراز کردن انرژی مصرفی و انرژی تولیدی در رده بعدی ساختمان ها قرار 
دارد و در رده چهارم نیز ساختمان های »انرژی مضاعف« به شمار می رود که 

انرژی تولیدی خود را به بیش از انرژی مصرفی رسانده است.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهردار اصفهان گفت: شهرداری 
اصفهان از سال ۱۳۹۱ نسبت به ایجاد ساختمان انرژی صفر اقدام کرد؛ آن 
زمان شرکتی از کشور آلمان این طرح را ارائه داد تا به صورت آزمایشی در 
ساختمان خدمات شهری منطقه ۱۳ اجرا شود، اما طرح به سرانجام نرسید تا 
اینکه در دوره پنجم مدیریت شهری، ساختمان خدمات شهری منطقه هشت 

به انرژی صفر رسید.
وی با بیان اینکه در حال حاضر این طرح به صورت کامل تر در ساختمان 
خدمات شهری منطقه ۱۳ اجرا شده است، اظهار کرد: در این ساختمان که در 
رده ساختمان های »انرژی مضاعف« قرار دارد، شیشه ها به صورت سه جداره 
طراحی شده است و بین همه شیشه ها یک فضای خالی وجود دارد که منجر 
به ایجاد فضای گلخانه ای در ساختمان می شود و هدر رفت انرژی را به صفر 

می رساند.
بقایی ادامه داد: استفاده از مصالح عایق، استفاده از لامپ های کم مصرف، 
تنظیم دقیق رادیاتورها و سایر بخش های مرتبط با مصرف برق از دیگر 

اقدامات انجام شده در این ساختمان است.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهردار اصفهان با بیان اینکه دیماند 
)میزان برق مورد نیاز تأسیسات ساختمانی( در ساختمان خدمات شهری 
منطقه ۱۳ از ۲۵ به ۱۸ کیلووات تقلیل یافته است، اضافه کرد: با نصب 
پنل های خورشیدی روی بام ساختمان و سقف سایبانی که برای خودروها 
تعبیه شده است، موفق شدیم به ۱۰ کیلووات برق تولیدی این ساختمان، ۵۵ 

کیلووات دیگر هم اضافه کنیم و میزان آن را به ۶۵ کیلووات برسانیم.
وی تاکید کرد: در ساختمان انرژی مضاعف ۷۰ هزار کیلووات ساعت برق 
در سال صرفه جویی می شود و تولید برق در آن به ۱۸۰ هزار کیلووات ساعت 

در سال رسیده است.
بقایی با اشاره به هزینه های مورد نیاز برای تأمین تأسیسات تولید انرژی پاک 
در این ساختمان خاطرنشان کرد: بالغ بر یک میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان 
برای پنل های خورشیدی و حدود ۴۰۰ میلیون تومان برای بهینه سازی این 
ساختمان هزینه شده است که در مجموع به هزینه ای حدود دو میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون تومان می رسد؛ همچنین درآمد سالیانه از طریق تولید برق در این 
ساختمان بالغ بر ۳۳۰ میلیون تومان است که با کسر هزینه های صرف شده 

به سودی بالغ بر ۲۲۰ میلیون تومان می رسیم.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهردار اصفهان، مشارکت با 
شرکت های دانش بنیان، تولید روشنایی با استفاده از آئینه و عایق بندی 
حرارتی ساختمان را از ویژگی های مهم این طرح برشمرد و گفت: یکی از 
نکات قابل توجه در ساختمان انرژی مضاعف منطقه ۱۳، استفاده از یک لوستر 
ویژه است که از طریق یک آئینه و بدون استفاده از انرژی برق، نور را به سایر 

نقاط ساختمان منعکس می کند.
وی ادامه داد: این طرح از سوی یک شرکت دانش بنیان جوان ارائه و به صورت 

آزمایشی در این ساختمان اجرا شده است.
بقایی خاطرنشان کرد: ساختمان انرژی مضاعف منطقه ۱۳ برای نخستین بار 
در کشور در شهر اصفهان اجرا شده است و قابلیت آن را دارد که به عنوان 

الگویی برای سایر شهرها ارائه شود.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهردار اصفهان 
گفت: نخستین ساختمان انرژی مضاعف کشور با تولید 
سالانه ۱۸۰ هزار کیلووات ساعت برق به ارزش ۳۳۰ 
میلیون تومان، در منطقه ۱۳ شهرداری این کلانشهر 

ایجاد شده است.

ایجاد نخستین ساختمان انرژی 
مضاعف کشور در اصفهان

گزارش

معاون شهردار اصفهان خبر داد:

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: مدیریت شهری اصفهان درخواست دارد که 
وزارت کشور به صورت ویژه برای تکمیل خط دو متروی این کلان شهر، تکمیل ناوگان 
اتوبوسرانی و افزایش دو برابری تعداد ناوگان موجود، نوسازی تاکسی های فرسوده و 
تبدیل موتورسیکلت های بنزینی به برقی جهت کاهش مشکلات حمل ونقلی کمک 
کند. محمد نورصالحی در گفت وگو با خبرنگار ایمنا اظهار کرد: با توجه به اینکه وزارت 
کشور و سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور وظیفه سنگینی در برابر شهرداری ها 
دارند، بیشتر بودجه و امکانات در حوزه های مختلف به ویژه حمل ونقل، در اختیار این 
نهادها است.  وی با بیان اینکه در سفر اخیر وزیر کشور به اصفهان، موضوعات حمل ونقلی 

این کلان شهر به صورت ویژه مطرح شد، افزود: در جلسه ای که درباره آلودگی هوای 
شهر برگزار شد، این موضوع که منبع قابل توجهی از آلودگی هوای نصف جهان ناشی 
از آلاینده های متحرک است نیز مطرح شد. رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان 
خاطرنشان کرد: مدیریت شهری درخواست دارد وزارت کشور به صورت ویژه به تکمیل 
خط دو متروی این کلان شهر، تکمیل ناوگان اتوبوسرانی و افزایش دو برابری تعداد 
ناوگان موجود، نوسازی تاکسی های فرسوده، تبدیل موتورسیکلت های بنزینی به برقی 
کمک و از آن پشتیبانی کند تا بتوانیم این اقدامات را به نحو احسن انجام دهیم. وی ادامه 
داد: با توجه به اینکه تعداد زیادی موتورسیکلت فرسوده و دودزا در مرکز شهر اصفهان 

تردد می کنند، اگر برای تبدیل آن ها به موتورسیکلت برقی و نوسازی تاکسی های 
فرسوده تسهیلات قرض الحسنه در نظر گرفته شود، اتفاقات خوبی را شاهد خواهیم بود. 
نورصالحی اضافه کرد: در بودجه های کشوری اوراق مشارکت با تعهد دولت و شهرداری ها 
دیده شده است که تلاش کردیم سهم اصفهان را افزایش دهیم تا بتوانیم اقدامات اساسی 
را در شهر انجام دهیم. وی گفت: یکی از اقدامات اساسی این است که حداقل بافت 
مرکزی شهر اصفهان به اتوبوس های برقی مجهز شود و با توجه به اینکه در حال حاضر 
امکان تولید اتوبوس برقی در داخل کشور وجود ندارد، برای واردات این اتوبوس ها اقدام 

شود یا تولیدکنندگان برای تولید هرچه سریع تر آن تقویت شوند.

رئیس شورای اسلامی شهر 
اصفهان خواستار شد:

تجهیز بافت 
مرکزی شهر به 
اتوبوس های 
برقی

مدیــر امــور باغبانــی ســازمان جهاد کشــاورزی 
اصفهــان گفــت: در ایــن اســتان بالــغ بــر 
ــه  ــاده ب ــام و آم ــه تم ــه نیم ــد گلخان ۳۵۰ واح
اجــرا وجــود دارد کــه بــرای تکمیــل آنهــا بایــد 

ــود. ــه ش ــاز ارائ ــورد نی ــهیلات م تس
احمدرضــا رییــس زاده روز ســه شــنبه در گفــت 
و گــو بــا خبرنــگار ایرنــا اظهار داشــت: شــماری 
ــن  ــی بی ــرفت فیزیک ــا پیش ــن گلخانه ه از ای
ــود  ــل کمب ــه دلی ــا ب ــد ام ــد دارن ۲۰ و ۳۰ درص
تســهیلات بــه مــرز بهــره بــرداری نرســیده اند.

وی ادامــه داد: پرونــده تمــام گلخانه هــای نیمه 
ــه تســهیلات قــرار گرفتــه  تمــام در نوبــت ارائ
اســت تــا در زمــان تخصیــص اعتبــارات بتوان 

از آنهــا حمایــت مالــی کــرد.
مدیــر امــور باغبانــی ســازمان جهاد کشــاورزی 
اصفهــان خاطرنشــان کــرد: مقــرر شــده اســت 
ــارات مصــوب ســفر رییــس جمهــور  کــه اعتب
ــن  ــماری از ای ــل ش ــرای تکمی ــان ب ــه اصفه ب
ــن وجــود  ــا ای ــا ب ــد ام ــا اختصــاص یاب پروژه ه
ــاری  ــی اعتب ــع مال ــود مناب ــا کمب ــم ب ــاز ه ب

ــم. مواجهی
ــه  ــش هزین ــه افزای ــاره ب ــا اش ــس زاده ب ریی

ــت  ــعه کش ــژه در توس ــه وی ــاز ب ــاخت و س س
ــرای احــداث هــر  ــح کــرد: ب ــه ای تصری گلخان
ــان  ــارد توم ــش از ۱۰ میلی ــه بی ــار گلخان هکت
نیــاز اســت کــه تأمیــن آن دشــواری های 

خــود را دارد.
ــه از  ــن هزین ــی از ای ــرد: بخش ــه ک وی اضاف
ــم  ــا رق ــود ام ــن می ش ــی تأمی ــوی متقاض س
ــورد  ــرح را م ــد ط ــه بای ــت ک ــه حدیس ــی ب کل
حمایــت قــرار داد و مبالغــی را برای تســهیلات 

ــت. ــر گرف در نظ
مدیــر امــور باغبانــی ســازمان جهاد کشــاورزی 
ــرای  ــته ب ــال گذش ــت: س ــان اظهارداش اصفه
توســعه کشــت گلخانــه ای در اســتان اصفهــان 
ــارد تومــان هزینه  حدود یــک هــزار و ۲۰۰ میلی
شــد کــه حــدود ۳۰ درصــد آن از طــرف بخــش 

خصوصــی و بهــره بــرداران بــود.
ــدود ۳۳۰  ــال ح ــر س ــس زاده ه ــه ریی ــه گفت ب
ــه ای از  ــولات گلخان ــواع محص ــن ان ــزار تُ ه
جملــه خیــار، گوجــه فرنگــی، فلفــل دلمــه ای، 
بادنجــان و گل هــای زینتــی در اســتان تولیــد و 
ــه  حــدود یــک ســوم آن ۱۰۰ هــزار تــن از آن ب

ــود. ــادر می ش ــور ص ــارج از کش خ

بــه گــزارش ایرنــا، اســتان اصفهــان ۵۶۴ هــزار 
ــا  ــی دارد ام ــاورزی و باغ ــی کش ــار اراض هکت
به دلیــل کمبــود منابــع آبــی، تنهــا حــدود ۲۰۰ 
هــزار هکتــار از آنهــا زیــر کشــت محصــولات 

ــی رود. ــی م ــی و باغ زراع
ــان  ــتان اصفه ــی اس ــی زراع ــوع اراض مجم
حــدود ۴۸۶ هــزار هکتــار اســت کــه در 
ــدود  ــی ح ــث بارندگ ــی از حی ــال های طبیع س
۷۰ درصــد آن بــه کشــت محصــولات زراعــی 
ــولات  ــات و محص ــلات، حبوب ــواع غ ــد ان مانن
ــواع ســبزی و صیفــی  ــزی و ان ــه ای، جالی علوف
و گیاهــان زینتــی اختصــاص می یابــد و تولیــد 
ســالانه محصــولات زراعی اســتان در شــرایط 
ــزار  ــون و پانصــد ه ــار میلی ــدود چه ــادی ح ع

تُــن بــرآورد می شــود.
مجمــوع اراضــی باغــی اســتان اصفهــان 
ــور  ــت و بط ــار اس ــزار هکت ــدود ۸۰ ه ــز ح نی
عمــده شــامل انــواع ســیب درختــی، انــار، بــه، 
ــی و زردآلوســت و  ــادام، پســته، گلاب انگــور، ب
مجمــوع تولیــدات باغــی و گلخانــه ای اســتان 
در شــرایط عــادی حــدود ۸۰۰ هــزار تُــن 

بــرآورد می شــود.

کمبود تسهیلات 
 بانکی مانع
بهره برداری ۳۵۰ 
واحد گلخانه

مدیر امور باغبانی 
سازمان جهاد 
کشاورزی اصفهان 
مطرح کرد:

خبر ویژهخبر روز

نماینده ولی فقیه در استان و امام 
جمعه اصفهان گفت: احترام به زائر 
امام رضا )ع( بزرگ ترین خدمتی 
است که خادمان رضوی می تواند 
انجام دهند و آنان در مسیر خادمی 
خود باید احیاکننده امر معصومین 

)ع( باشند.
آیت الله سید یوسف طباطبایی نژاد در 
دیدار با جمعی از خادمان رضوی که 
در قالب کاروان موسوم به "زیر سایه 
خورشید" وارد اصفهان شده اند، افزود: 
بزرگی در خاندان اهل بیت )ع( این 
است که دین و علم آنها را بیاموزیم 
و به دیگران آموزش دهیم و خود نیز 

عمل کننده به آن باشیم.
وی تصریح کرد: خادمی امام رضا )ع( 
توفیقی افزون بر دیگر توفیقات برای 

یک بنده صالح خداست.
آیت الله طباطبایی نژاد گفت: به نوعی 
همه مردم ایران جیره خوار امام هشتم 
)ع( و خادم آن حضرت محسوب 
می شوند و از آن حضرت روایت شده 
است که »خداوند رحمت کند کسی 
که امر ما را احیا کند« و آن حضرت در 
تشریح احیای این امر فرمودند: کسی 
که علوم اهل بیت و دین را یاد بگیرد 
و به مردم تعلیم دهد، امر اهل بیت را 

احیا کرده است.
وی خاطرنشان کرد: یاد گرفتن 
مسائل دینی، یاد دادن و عمل کردن 
به آنها، کاری بزرگ در جهان هستی 
است و این موضوع در روایت دیگر 
معصومین )ع( نیز تاکید شده است 

و این کار اجری عظیم بدنبال دارد.
امام جمعه اصفهان یادآور شد: زیارت 
امام معصوم به معنی خواندن واژگان، 
ادعیه و بوسیدن ضریح نیست، بلکه 
حضور قلبی و توجه خاص به امام 
معصوم )ع( و دادن یک سلام خالص 

به آن حضرت، به معنی زیارت واقعی 
است.

وی با بیان اینکه انسان باید از تغییرات 
ناگهانی در سرنوشت و سیر زندگی 
خود هراس داشته باشد، گفت: شیطان 
دائم در حال خُدعه و توطئه آفرینی 
است و هیچ راه نجاتی جز توسل و 

تمسک به اهل بیت نیست.
عضو مجلس خبرگان رهبری توصیه 
کرد که خادمان در مسیر احیای امر 
اهل بیت گام بردارند زیرا راه نجات، 
سعادت و کسب افتخار شفاعت اهل 

بیت در آخرت، در این مسیر است.
در ابتدای این دیدار، جمعی از خادمان 
رضوی در قالب "کاروان زیر سایه 
خورشید"، به مناسبت دهه کرامت 
در دفتر امام جمعه اصفهان، به مدح 
و ثنای علی بن موسی الرضا )ع( 

پرداختند.
همچنین مدیر کاروان "زیر سایه 
خورشید" اعزامی به اصفهان در این 
دیدار گفت: این کاروان از ابتدای دهه 
کرامت همزمان با میلاد حضرت 
معصومه )س( در قالب ۲ مُبلغ، ۲ مداح 

حرم شمس الشموس و چهار خادم 
بارگاه ملکوتی رضوی وارد اصفهان 
شدند و با خانواده های شهدا، معلولان 
و جانبازان، بیماران، دانش آموزان و 
اقشار مختلف مردم اصفهان در نقاط 
شهری و روستایی و نیز علما و فضلا 

دیدار داشتند.
به گزارش ایرنا، روز اول تا یازدهم 
ذی القعده مصادف با ولادت حضرت 
فاطمه معصومه )س( تا ولادت امام 
رضا )ع( در تقویم رسمی کشور بعنوان 

"دهه کرامت" نامگذاری شده است.

امام جمعه اصفهان:

احترام به زائران، بزرگ ترین خدمت خادمان رضوی است
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خبـر 

نانوایی ها به مقدار سهمیه 
آرد، نان پخت کنند

سرپرست جهاد کشاورزی 
اردستان:

در روزهای گذشـته شـهروندان مهابادی 
بـا تأکید بـر لـزوم افزایـش نظارت هـا از 
کیفیـت پاییـن، کم فروشـی و همچنیـن 
تعطیلـی خودسـرانه نانوایی هـا در شـهر 

خـود گلایه منـد بودنـد.
شـهروندان می گوینـد نانوایی های شـهر 
مهابـاد اردسـتان اکثـر روزهـا یـا تعطیل 
هسـتند و یـا آرد ندارند کـه بخواهند نان 

پخـت کنند.
مهابـادی  شـهروندان  از  یکـی  محمـد 
می گوید: نظارت ها باید بیشـتر شـود، زیرا 
سـاعت مشـخصی برای پخت نانوایی ها 
در مهابـاد وجـود ندارنـد و شـهروندان را 

دچـار سـردرگمی کرده اسـت.
همچنین سـاکنان برخی از مناطق شـهر 
اردسـتان از تعطیلـی نانوایی این قسـمت 
از شـهر بـه دلیـل کمبـود آرد گلایه های 
خـود را برای ما ارسـال کردند و می گویند 
بـه علت تعطیلـی نانوایی شـهرک ما، به 
ناچـار بایـد نـان را از نانوایـی محله هـا 

دیگـر خریـداری می کنیم.
نانوایـان می گوینـد، آردی کـه اختصاص 
می یابد، کم اسـت و سـاعتی پـس از آغاز 
پخـت، تمـام می شـود و اگـر قـرار باشـد 
سـهمیه آرد نانوایی هـا بـه همیـن منوال 
باشـد نانوایـی را تعطیـل می کنیـم، زیـرا 
هزینه و درآمدهـا به همدیگر نمی صرفد.

نانوایـان  مشـکلات  بررسـی  بـرای 
شهرسـتان اردسـتان به سـراغ سرپرست 
تـا  رفتیـم  اردسـتان  کشـاورزی  جهـاد 
دلایل مشـکلات بـه وجود آمـده را جویا 

شـویم.

کل  از  درصـد   ۲۵ کسـر 
سهمیه آرد اردسـتان به دلیل 

تخلفات نانوایی ها
ایسـنا،  بـا  امینـی در گفت وگـو  محمـد 
اظهـار کـرد: در مرحله سـوم سـاماندهی 
نانوایی هـا و شـناور شـدن سـهمیه آرد، 
سـهمیه نانوایی هـا بـر اسـاس عملکـرد 
ماهانـه و تراکنـش فـروش نان مـاه قبل 
نانوایان محاسـبه می شـود که در صورت 
فـروش کمتر یا بیشـتر نان، سـهمیه آرد 

نیـز کـم خواهد شـد.
شهرسـتان  نانوایی هـای  در  افـزود:  وی 
شـاهد یـک بی نظمـی در سـهمیه پخت 
و سـاعت های فعالیـت نانوایـی بودیم که 
با اجرای مرحله سـوم بسیاری از تخلفات 
برطرف می شـود و مبنای تعیین سـهمیه 
آرد در رعایـت زمـان پخـت نـان و نـوع 
اسـتفاده متعـارف از دسـتگاه کارت خوان 

و تراکنش هـا خواهـد بـود.
سرپرسـت جهاد کشـاورزی اردسـتان با 
بیـان اینکـه ۸۵ واحد نانوایی در سـطح 
شهرسـتان اردسـتان فعالیـت می کننـد 
کـه به دلیـل رصـد هوشـمند، ۲۸ واحد 
نانوایـی بـا کاهـش شـدید سـهمیه آرد 
اکنـون  کـرد:  تصریـح  شـدند،  مواجـه 
در  آرد  کیسـه  ماهانـه ۱۰۵۰۰  به طـور 
شهرسـتان اردسـتان تخلیه می شـود که 
ماه گذشـته ۲۵ درصد از کل سهمیه آرد 
شهرسـتان به دلیـل تخلفـات نانوایی ها 

کسـر شد.
سـطح  در  کـرد:  خاطرنشـان  امینـی 
و  نـدارد  وجـود  آرد  کمبـود  شهرسـتان 
حتـی بـا توجـه به جمعیـت اردسـتان آرد 
مـازاد نیـز توزیـع می شـود، ولـی از ایـن 
پـس سـهمیه تخصیصـی بـه نانوایی هـا 
در  آنـان  تراکنش هـای  اسـاس  بـر 
سـامانه نانینو )سـامانه نظـارت بر عرضه 
هوشـمند نان( انجام می شـود و سـهمیه 
آرد نانوایانـی کـه در ایـن بسـتر فعالیـت 

می شـود. قطـع  نمی کننـد، 
وی در خصوص گلایه شـهروندان درباره 
صف هـای طولانـی برخـی از نانوایی هـا، 
گفت: در اجرای مرحله سـوم سـاماندهی 
نانوایی هـا مشـخص شـده اسـت که هر 
واحـد نانوایـی بـا توجـه بـه نوع نـان که 
پخـت می کنـد بایـد چـه تعـداد نـان را 
بـه هـر مشـتری بدهـد. به عنـوان مثـال 
حداکثـر نـان تافتـون بـرای هـر نفـر ۵۰ 
و نـان قپـی بـرای هـر مشـتری ۲۵ عدد 
اسـت کـه اگر نانواها بیشـتر از ایـن تعداد 
بفروشـند شـامل امتیـاز منفـی و کسـر 

سـهمیه آرد می شـود.
سرپرسـت جهـاد کشـاورزی اردسـتان با 
نانوایی هایـی  در  تخلفـات  اینکـه  بیـان 
شهرسـتان اردستان بسـیار زیاد بود که با 
اجرای مرحله سـوم سـاماندهی، بسیاری 

از تخلفـات جلوگیـری می شـود.

با عوامل اقدامات 
تروریستی سازمان یافته 
نباید مماشات کرد

نماینده مردم خوانسار و گلپایگان در مجلس 
شورای اسلامی:

در مجلـس  گلپایـگان  و  مـردم خوانسـار  نماینـده 
شـورای اسـلامی بـا بیـان اینکـه بایـد بـا کسـانی 
کـه بـه صـورت تشـکیلاتی کمر بـه نابودی کشـور 
بسـته اند بـا جدیـت برخورد شـود گفـت: با افـرادی 
کـه به صـورت سـازمان یافته علیـه کشـور اقدامات 

تروریسـتی می کننـد نبایـد مماشـات شـود.
سیدمسـعود خاتمـی بـا بیـان اینکـه رویکـرد قـوه 

قضاییـه در برخـورد بـا کسـانی کـه مخـل امنیت و 
آسـایش مـردم هسـتند خـوب بوده اسـت گفـت: با 
کسـانی که به صـورت تشـکیلاتی کمر بـه نابودی 

کشـور بسـته اند بایـد بـا جدیـت برخورد شـود.
در مجلـس  گلپایـگان  و  مـردم خوانسـار  نماینـده 
شـورای اسـلامی ادامه داد: انتظار می رود وقتی جرم 

مشـخص می شـود احـکام زودتـر اجـرا شـوند.

وی بـا اشـاره بـه عفوهـای گسـترده قـوه قضاییـه 
گفـت: گاهـی افـراد و جوانـان گرفتار تبلیغات سـوء 
مرتکـب  خطایـی  و  می شـوند  معانـد  رسـانه های 
می شـوند کـه پشـیمانی بـه دنبـال دارد. امـا افرادی 
تروریسـتی  اقدامـات  کشـور  علیـه  سـازمان یافته 
می کننـد کـه در رابطـه با ایـن موارد جای مماشـات 

نـدارد. وجود 

بـرای  تومـان  میلیـارد  یکصـد  امسـال 
اصفهـان  اسـتان  راه هـای  نگهـداری 
مصـوب شـده اسـت کـه ایـن اسـتان بـا 
وسـعت ۱۰۷ هـزار کیلومتـر مربـع انـواع 
شـبکه های بزرگراهـی، آزادراهـی، اتوبانی 
و روسـتایی کشـور اولین اسـتان بـه لحاظ 
تـردد شـبکه های راهی به شـمار مـی رود.

مدیـرکل راهـداری و حمل و نقـل جاده ای 
اصفهـان بـا اشـاره بـه اینکـه هـزار و ۹۰۰ 
میلیـارد تومان اعتبار در سـفر رئیس جمهور 
بـه اصفهـان در حـوزه راه هـا مصوب شـده 
اسـت کـه در سـه بخـش روکـش راه هـا، 
رفـع نقـاط پر تصـادف و راه های روسـتایی 
هزینـه می شـود گفـت: این اعتبـارات برای 
سـه سـال در نظر گرفته شـده است و بطور 
در  تومـان  میلیـارد  متوسـط سـالانه ۶۰۰ 

بخش هـای مـورد نظرهزینـه می شـود.

برای شـهرک  طراحی زیرگذر 
آزادگان نجف آباد

فـرزاد دادخـواه، در خصـوص دوربرگـردان 
شـهرک آزادگان در جاده شمالی کمربندی 
نجف آبـاد به سـمت تیـران گفت: بـا توجه 
بـه حجـم ترافیکی کـه از این نقطـه عبور 
حادثه سـاز  دوربرگـردان  ایـن  می کننـد، 
شـده که در حال ایمن سـازی با مشـارکت 

شـهرداری نجف آباد هسـتیم.
طرحـی  حاضـر  حـال  در  داد:  ادامـه  وی 
به عنـوان زیرگـذر برای شـهرداری مصوب 
کردیـم کـه ایـن زیرگـذر کمـی جلوتـر از 
ایـن دوربرگـردان احداث می شـود، زیرگذر 
دو دهانـه ۸ متـری دارد کـه نقـش مهمی 
در ترافیـک شـهری و برون شـهری را بـه 

دنبـال خواهد داشـت.
وی بـا اشـاره بـه اینکه امسـال ۹ طرح راه 
روسـتایی در اسـتان اصفهان اجرا می شـود 
افـزود: ایـن پروژه ها در راسـتای بهسـازی 
و ارتقـای ایمنـی تردد کاربـران در راه های 
روسـتایی اسـتان اصفهـان تعریف شـده و 
انتخـاب  و  مناقصـه  برگـزاری  در مرحلـه 

پیمانـکار قـرار دارد. حائـز اهمیـت اسـت 
راه  کیلومتـر  و ۵۰۰  هـزار  پنـج  از  بیـش 
روسـتایی در اسـتان اصفهـان وجـود دارد.

مناقصـه  برگـزاری  مجـوز  افـزود:  وی 
روسـتایی  محـور  آسـفالت  و  بهسـازی 
امامـزاده  آبـاد-  خـوش   – حیدرآبـاد 
شهرسـتان اردسـتان، ابنیـه فنـی راه هـای 
ابنیـه  اصفهـان،  اسـتان  غـرب  روسـتایی 
بـاغ  دره   – زواره  روسـتایی  محـور  فنـی 
شهرسـتان اردسـتان، بهسـازی و آسـفالت 
راه های روسـتایی شهرسـتان فریدونشـهر 
)فهـره و بهـرام آبـاد(، بهسـازی و تکمیـل 
محور روسـتایی مغاندر-سـکان شهرستان 
تکیـل  و  بهسـازی  میاندشـت،  و  بوییـن 
محـور روسـتایی میدانـک دوم-پشـندگان 
فریدونشـهر،  شهرسـتان  سـوم(  )قطعـه 
سـبزآباد  روسـتایی  محورهـای  بهسـازی 
و چشـمه محمـد قلـی وردشـت سـمیرم، 
کهرویـه  روسـتایی  محورهـای  بهسـازی 
-یحیـی آبـاد و بهسـازی محور روسـتایی 

سـریچن مهاباد شهرسـتان اردستان صادر 
شـده و مراحـل اداری آن در حـال انجـام 

. ست ا

شـیب  اصـاح  امسـال 
شـیروانی محـور ناییـن انجام 

می شود
 وی بـا اشـاره بـه اینکـه امسـال اصـلاح 
انجـام  ناییـن  محـور  شـیروانی  شـیب 
شـیب  اصـلاح  طـرح  افـزود:  می شـود 
شـیروانی در بیـش از ۹۰ درصد راه های پر 
تردد و شـریانی اسـتان انجام شـده اسـت.
برنامه هـای  مهمتریـن  دربـاره  دادخـواه 
ایـن اداره کل در سـال جـاری بـه کیمیای 
وطـن توضیـح داد: تـلاش داریـم از ۸۸۷ 
نقطـه ای کـه در کل کشـوراعلام شـد و 
۲۵ نقطـه در اسـتان اصفهـان کـه دارای 
اولویـت اسـت، بتوانیـم ۲۰ نقطـه دیگر را 

کنیم. رفـع خطـر 
مدیـرکل راهـداری و حمـل و نقل جاده ای 

اصفهـان دربـاره نقاط پرتصدف در اسـتان 
 ۹۱ سـاله  سـه  بـازه  در  گفـت:  اصفهـان 
تـا ۹۴ تعـداد ۱۱۸ نقطـه دارای تصـادف 
کشـوری در اسـتان اصفهـان معرفـی شـد 
بـرای ایـن نقـاط اقداماتی شـامل ترانشـه 
بـرداری، افزایـش میدان دیـد، ایجاد ناحیه 
عـاری از مانـع و تعریض هایـی کـه لازم 
بـود انجـام شـد و تاکنـون از ۶۷ نقطـه پر 
تصـادف مصـوب کشـوری ۳۷ نقطـه رفع 

خطر شـده اسـت.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه در سـال ۱۰۴۱ 
اسـتان  در  پرتصـادف  نقـاط  تعـداد  نیـز 
اصفهـان ۲۵ نقطـه بـود کـه بـه اسـتان 
نیـز  راسـتا  ایـن  در  افـزود:  شـد  ابـلاغ 
اقداماتـی زودبـازده بـرای این نقاط شـامل 
شـده  انجـام  ایمن سـازی  و  خط کشـی 
تومـان  میلیـارد  تاکنـون ۳۵۰  اسـت کـه 
بـرای آن هزینه شـده اسـت که بخشـی از 
آن را تأمیـن شـده و بخـش دیگـر در حال 

تأمیـن اعتبـار و تکمیـل اسـت.

از رفع خطر ۲۰ 
نقطه حادثه خیز 
تا اجرای ۹ طرح 
روستایی

مدیر کل راهداری 
استان اصفهان 
عنوان کرد:

گزارش

برنامه های هفته فرهنگی فریدن اجرا شد؛

چه زیبا و پرمعنا است نگاهبانی خارهای استراگالوس 
از لاله های زیبای دشت های فریدن تا فریدون شهر، 
همچنین است آثار بسیار ساده ای که تمدن های گذشته 
در جای جای این سرزمین مرتفع باقی و پابرجا است و 

همگی در پهنه دیار اقوام خودنمایی دارند.
سفرنامه یک روزه فریدن از آن دست سفرنامه هایی 
است که نه تنها در خاطر ماندگار می ماند، بلکه خاطرات 

این دیار زیبا و دلنشین را هم ماندگار می کند.
ولایتی که تا همین چند سال قبل، با شهرستان هایی 
همچون بوئین میاندشت، چادگان و فریدونشهر ممزوج 
بود و از قومیت ها و نسل ها روی نقشه وطن را نشان 

داشت.
سفر خبرنگاران و شماری از اعضای خانه مطبوعات 
استان اصفهان به دیار فریدن بزرگ، آن هم به بهانه 
هفته فرهنگی این شهرستان و به دعوت مدیرانش، 
علاوه بر دید و بازدید کاری و رسانه ای، فرصتی برای 
دیدن و لذت بردن از فرهنگ و رسوم اقوام شش گانه 

این خطه سرسبز و سردسیر بود.

گذر به خنکایی که همیشگی است
فرصتی که از بامداد خنک بهاری با گذر از آخرین 
روستاهای تیران و کرون و رسیدن به شهر دامنه و 
داران فریدن آغاز شد و در اولین ایستگاه به روستای 
»درختک« و سرچشمه سراب زیبای این روستا رسید.

اجرای برنامه هفته فرهنگی فریدن همزمان با دهه 
با  همراه  »دامنه«  شهر  پرتیکان  پارک  در  کرامت 
برنامه ها، سرود و مسابقات متنوع هم یک روز قبل از 
سفر ما به این خطه کوهستانی ترتیب و تدارک شده 

بود.
هر چند پیش از آن علیرضا روستایی، معاون فرماندار 
عبداللهی،  مریم  همراه  به  سفر  این  در  که  فریدن 
مدیر اداره فرهنگ شهرستان خبرنگاران را همراهی 
زنده رود  می کردند، روستای »نهرخلج« مرکز بخش 
فریدن را معرفی کردند و به دلیل قرار گرفتن جاده 
اصلی اصفهان به چند استان در میانه این روستا، از 
آغاز احداث کندرو کنارگذر روستا و اتمام آن تا یکی دو 

ماهه آتی خبر دادند.
بعدی  مقصد  »دِهه«،  محلی ها  قول  به  یا  »دهق« 
سفرنامه رسانه ای ها بود. مقصدی که در مسیر رفت 
و برگشتش آب و سبزی و طراوت، دو سوی خودروی 

حامل خبرنگاران را فراگرفته بود.
از  حضور در میانه چمن زاری وسیع و چشم نواز خبر 
اجرای دیگر برنامه هفته فرهنگی فریدن بزرگ، در 
بخش  مختلف  روستاهای  اهالی  داشت.  جا  همین 
تماشای  به  تا  بودند،  آمده  دهق  اطراف  و  زنده رود 

جشنواره بازی های بومی محلی فریدن بنشینند.
دل  در  ریشه  که  باستانی  ورزش  با  که  جشنواره ای 

روستاها دارد آغاز شد و با اسب سواری سوارکاران، در 
حاشیه رودخانه پرآب دهق و چمن زار سرسبز روستا 

خاتمه یافت.

این پشمینه های دست بافت
مقصد بعدی در همین روستا و بهانه بازدیدمان 
مریم  باف؛  دست  جاجیم  و  گلیم  زنانه  کارگاه  یک 
دهخدایی سرپرست این کارگاه است و به همراه ۱۰ 
اختصاصی  آثار  بافنده،  پنج هنرمند  و  ریسنده  بانوی 
هر  زیبایی  به  گوسفند،  پشم  از  بزرگ  فریدن  خطه 
چه تمام تر خلق کرده اند که به گفته وی، بخشی از 
این بافته ها را از همین روستای دهق به بازار امارات 

و ترکیه رسانده اند.
»چیگان«، در مسیر مقصد بعدی ما واقع شده و مسعود 
شفیعی، بخشدار مرکزی فریدن علت خاکی بودن جاده 
دسترسی به این روستا، البته از مقصد فرعی و نه اصلی 

را بدون متصدی بودن این محورها می داند.
طنین عرفانی اذان که بلند می شود، در ادامه مسیر و 
به روستای »غرغن« می رساند.  را  ما  اذان  تا خاتمه 
ارامنه  از  نفر  سه  دو  که  ارمنی نشین  سابقاً  روستایی 

همچنان در این روستا زندگی می کنند.
نماز را در مسجد حضرت صاحب الزمان )عج( می خوانیم 
و سپس به دیدن کلسیای تاریخی سنت نشان غرغن 
سال  در  تاریخی  اسناد  طبق  که  کلیسایی  می رویم. 
با  آبان ۱۳۸۶  در ۲۲  و  میلادی ساخته شده   ۱۹۰۳
شماره ثبت ۱۹۸۶۲ به عنوان یکی از آثار ملی ایران 

به ثبت رسیده است.
متولی کلسیا می گوید: تیرهای چوبی سقف کلیسا را با 
ارابه از خوانسار به این روستا آورده اند و هنوز هم ارامنه 
از اصفهان و تهران برای برگزاری مراسماتشان به این 

آبادی می آیند.
»سفتجان«، روستای خوش آب و هوا در ۱۱ کیلومتری 
داران است که فرزانه اسدی دهیار روستا می گوید حتی 

قابلیت تبدیل به دهستان شدن را هم دارد.
او مهمترین خواسته اش از مسئولان و بازتاب آن توسط 
خبرنگاران، تکمیل سالن ورزشی سفتجان است که در 

سال ۹۳ کلنگ خورده و هنوز افتتاح نشده است.

حمام دیروز؛ خرابه امروز
خانم اسدی با وجود زمان محدود سفرمان اصرار 
دارد که از حمام دوره قاجاریه سفتجان هم دیدن کنیم. 
از آن مخروبه شده و  حمامی که بخش های زیادی 
نخاله و زباله محوطه پیرامونی و اندرونی آن را فراگرفته 

است.
هر چند سفرمان یک روزه است، اما مریم عبداللهی، 
رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی می گوید: اجرای 
جشنواره فرهنگی در روستای »اسکندری« هم آخرین 

کنار  در  که  است  خطه  این  فرهنگی  هفته  برنامه 
رودخانه پرآب و خروشان اسکندری و درختان پرشمار 

اطراف آن برگزار خواهد شد.
که  است  برنامه هایی  دست  آن  از  خبری،  نشست 
خبرنگاران تقریباً روزانه و هفتگی با آن سروکار دارند 
و قرار است در ادامه نشست خبرنگاران با فرماندار در 

محل فرمانداری فریدن در شهر داران برگزار شود.
علاوه بر فرماندار، معاون، بخشداران و شهردار دامنه نیز 

آقای عباسی را همراهی می کنند.
توسط  بزرگ  فریدن  کلی  شمای  معرفی  از  پس 
فرماندار، خبرنگاران به روال همه نشست ها خودشان 
دغدغه ها  پرسش ها،  بلافاصله  و  می کنند  معرفی  را 
مطرح  را  داشته اند  آنان  از  مردم  که  خواسته هایی  و 

می کنند.

محرومیت هست؛ امتیازاتش نیست
عزیزالله عباسی، که در دولت سیزدهم فرماندار 
موضوع  فریدن  چالش  مهم ترین  می گوید:  شده 
باید  که  موضوعی  است؛  شهرستان  این  محرومیت 
پیگیری شود تا فریدن در ردیف مناطق محروم قرار 
گیرد، تا بتواند از امتیازات و اعتبارات محرومیت بهره 

مند شود.
و  اقلیمی  منظر  دو  از  فریدن  اینکه  به  اشاره  با  وی 
جغرافیایی ویژگی های یک خطه محروم و کم برخوردار 
را دارا است، اظهار می کند: تنها از نظر اشتغال و بیکاری 

در ردیف مناطق کم برخوردار محسوب شده ایم.
برخی  برای  پایدار  شرب  آب  تأمین  فریدن  فرماندار 
شهرها و روستاها را نیز مورد دیگری می داند که در 
است؛  اجرایی شهرستان  مجموعه  کار جدی  دستور 
همچنین نبود شبکه جمع آوری فاضلاب در شهر دامنه 
و بخشی از شهر داران نیز مشکل و معضل دیگری 

است که عباسی بر پیگیری آن تا حصول نتیجه تاکید 
جدی دارد.

گذشته،  سال های  خلاف  بر  امسال  می افزاید:  وی 
اعتبارات خوبی به روستاها و شهرها تعلق گرفته و تنها 
برای دو شهر دامنه و داران ۵۰۰ میلیارد ریال از محل 

ارزش افزوده اختصاص یافته است.
دو  در  سرمایه گذاری  اگر  اینکه  بر  تاکید  با  عباسی 
شهرستان سمیرم و فریدن سرمایه گذاری کند به مدت 
۲۰ سال معاف از مالیات است ادامه می دهد: در سال 
گذشته یک هزار و ۶۶ شغل در این شهرستان ثبت شده 

است.

۴۰ درصد مصوبات سفر استاندار محقق 
شده است

این مسئول می گوید: مسکن مطالبه عموم مردم است 
و در طرح مسکن ملی تا به این روز ۲۸۴ مورد زمین 
به متقاضیان واگذار شده و در حال طی مراحل اداری 

است.
فرماندار فریدن در پاسخ به سؤال یکی از خبرنگاران 
تصریح  فریدن  رمزارز  شهرک  کنونی  شرایط  درباره 
می کند: این شهرک در دولت قبل کلنگ زنی شده و 
به دلیل تولی گری بخش خصوصی، اطلاعات زیادی 

درباره آن در دست نیست.
وی گذری به وادی تعلیم و تربیت دارد و می گوید: ۱۰ 
هزار دانش آموز در شهرستان فریدن مشغول تحصیل 
هستند؛ چهار مدرسه ادب، دهخدا، تربیت و سروش 

از مجموع مدارس این شهرستان شبانه روزی است.
عباسی به مصوبات سفر ریاست جمهوری به استان 
اول  مرحله  اعتبارات  تحقق ۷۰ درصدی  و  اصفهان 
اشاره می کند و می افزاید: ۴۰ درصد از مصوبات سفر 

شهریورماه استاندار اصفهان نیز محقق شده است.

منصوب شده  تازه  و  جوان  بخشدار  نصیری،  عباس 
بخش زنده رود فریدن هم در سخنان کوتاهی می گوید: 
روستاهای  بزرگترین  از  فریدن  چهل خانه  روستای 
منطقه است که در شش سال گذشته هیچ کاری در 
آن انجام نشده بود، اما در همین مدت بیش از چهار 
هزار تن آسفالت در این روستا، صرف عمران و آبادانی 

شده است.
آخرین مقصد سفر یک روزه مطبوعاتی ها و اهل خبر 
دامنه  پرتیکان  پارک  بلندی های  فریدن،  به  استان 
است که پس از گذر از ده ها پله و مناظری بدیع و 
شمال گون، به همراه حسن بهارلویی شهردار دامنه و 
اعضای شورای اسلامی این شهر، به قسمت پایین 

دست آبشار مصنوعی پارک منتهی می شود.
مخصوص  )کشک  دوراغ  و  رشته  آش  صرف  حالا 
این پارک در کنار سر  بالاترین نقطه  فریدنی ها( در 
و صدای ریزش گاه آبشار در خنکای روزهای پایانی 
بهار، لذتی مضاعف دارد و پایان سفرنامه فریدن را خبر 

می دهد.

گنج گران بهای میهن
فریدن، دیاری با شش قوم عرب، فارس، گرج، 
لر، ترک و ارمنی که ۲۲۰ شهید تقیم نظام و انقلاب 
اسلامی کرده و در مسیر ترانزیت استان های لرستان، 

چهارمحال و بختیاری و خوزستان واقع شده است.
»فریدن؛  دیار،  این  فرهنگی  هفته  بنرهای  شعار 
گنج گران بهای میهن« بود. میهنی که خود گنجی 
است و گوشه گوشه اش را باید دید، برای دیدن مقبره 
کاوه آهنگرش به »مشهد کاوه« رفت، داشته هایش را 
ستود و حفظ کرد و ترقی داد و نداشته هایش را به 

تلاش و جهد و کوشش به تار و پور جان خرید.
منبع: ایمنا

فرصتیبراینکوداشتتنوعهنرهاوفرهنگها
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According to a source, Iran and 
the UN nuclear agency have 
settled their disputes over one 
of the three places where the 
IAEA suspected the presence of 
undeclared nuclear material and 
the finding of uranium enriched 
to 83.7 percent at Iran’s Fordow, 
Tasnim reported.
The source said that the techni-
cal conversations between Iran 
and the International Atomic 
Energy Agency resulted in the 
reduction of the number of unre-
solved cases to only two.
Based on the source, the IAEA’s 
request for an explanation on 
what it alleges to be undeclared 
traces of uranium at one of the 
three sites has been resolved.
The informed source said that 
the alleged Abadeh (Marivan) is-
sue had been settled and that the 
IAEA had based its allegations 
that Iran had been enriching 
uranium at four secret facilities 
on erroneous and unreliable ev-
idence.
The source added that another 
disagreement with Iran over the 
UN nuclear agency’s discovery 
of uranium that had been en-
riched to an 83.7 percent level 
during an inspection of the For-
dow nuclear site has been set-
tled as a result of Iran’s technical 
explanations.
The source also said that about 
one-third of the IAEA cameras 
have already been installed and 
are operating in offline mode 

without transmitting data, and 
that Iran has consented to the in-
stallation of a number of camer-
as at the Isfahan nuclear facility.
Grossi message to Amir Abdol-
lahian 
Prior to the meeting of the IAEA 
Board of Governors, which will 
be held in Vienna next week, 
Iranian Foreign Minister Hos-
sein Amir Abdollahian and Iran’ 
envoy to Vienna, Mohsen Naziri 
Asl, held a meeting to discuss 
and review the latest develop-
ments of interactions with the 
IAEA as well as the prospect of 
cooperation. 
Naziri Asal also presented the 
message of Rafael Grossi, the 
IAEA director general to Amir 
Abdollahian surrounding the 
agency’s readiness to continue 
cooperation and contact the 
high-ranking Iranian authorities. 
Amir Abdollahian welcomed the 
cooperation between the agency 
and Iran, which led to the reso-
lution of some remaining issues, 
and emphasized the need for 
constructive interaction between 
the IAEA and Tehran with the aim 
of promoting cooperation.
He also mentioned the impor-
tance of interaction at high lev-
els with the IAEA officials and 
welcomed the director general’s 
proposal for contact at appropri-
ate levels.
Grossi visited Tehran back in 
March which at the end of his 
tour, Iran and the UN body is-

sued a joint statement in which 
they committed to working more 
closely together to iron out any 
unresolved issues with the Safe-
guards Agreement.
The two sides concurred, ac-
cording to the statement, that 
bilateral interactions will be con-
ducted in a spirit of cooperation, 
in full compliance with the IAEA’s 
competencies and Iran’s rights 
and duties under the compre-
hensive Safeguards Agreement.
“Regarding the outstanding 
safeguards issues related to the 
three locations, Iran expressed 
its readiness to continue its co-
operation and provide further in-
formation and access to address 
the outstanding safeguards is-
sues,” the statement highlighted.
The following is the text of the 
joint statement by the two sides 
posted on the IRNA website:
IAEA Director General Mr. Rafael 
Mariano Grossi visited the Is-
lamic Republic of Iran on 3 and 4 
March 2023. In the context of his 
visit, he met President of the Is-
lamic Republic of Iran, H. E. Mr. 
Ebrahim Raisi, as well as with 
the Minister of Foreign Affairs, 
H. E. Mr. Hossein Amir Abdolla-
hian, and the Vice-President of 
the Islamic Republic of Iran and 
President of the Atomic Energy 
Organization of Iran (AEOI), H. E. 
Mr. Mohammad Eslami.
These high-level meetings ad-
dressed the importance of taking 
steps in order to facilitate en-

hanced cooperation, to expedite 
as appropriate the resolution of 
outstanding safeguards issues.
Both sides recognize that such 
positive engagements can pave 
the way for wider agreements 
among state parties.
The AEOI and the IAEA agreed 
on the following:
* Interactions between the IAEA 
and Iran will be carried out in a 
spirit of collaboration, and in 
full conformity with the com-
petences of the IAEA and the 
rights and obligations of the Is-
lamic Republic of Iran, based on 
the comprehensive safeguards 
agreement.
* Regarding the outstanding 
safeguards issues related to the 
three locations, Iran expressed 
its readiness to continue its co-
operation and provide further in-
formation and access to address 
the outstanding safeguards is-
sues.
* Iran, on a voluntary basis will 
allow the IAEA to implement fur-
ther appropriate verification and 
monitoring activities. Modalities 
will be agreed between the two 
sides in the course of a techni-
cal meeting which will take place 
soon in Tehran.
In a sign that the West is willing 
to intensify its propaganda cam-
paign against Iran, Bloomberg 
claimed in February that the UN 
nuclear watchdog’s inspectors 
had found uranium enriched 
to purity just short of weap-

ons-grade levels.
According to Bloomberg, in-
spectors from the IAEA found 
uranium materials in Iran that 
are enriched up to 84%.
“Inspectors need to determine 
whether Iran intentionally pro-
duced the material, or whether 
the concentration was an unin-
tended accumulation within the 
network of pipes connecting 
the hundreds of fast-spinning 
centrifuges used to separate the 
isotopes,” Bloomberg said.
Iran has unequivocally denied 
the report that it had enriched 
uranium to levels higher than 60 
percent purity, asserting that the 
nation’s nuclear facilities have 
never breached the level.
Bloomberg claimed “the Inter-
national Atomic Energy Agency 
(IAEA) is seeking to understand 
how Iran acquired uranium en-
riched to 84% purity.” 
It was also purportedly said that 
highly enriched uranium par-
ticles had been discovered by 
IAEA inspectors “inside the net-
work of pipelines linking centri-
fuges used to segregate uranium 
isotopes.”
At the time, Behrouz Kamalvandi, 
spokesman for the Atomic Ener-
gy Organization of Iran (AEOI), 
said Bloomberg’s report was an 
attempt to falsify the facts.
Russia’s permanent represent-
ative to international organiza-
tions in Vienna Mikhail Ulyanov 
said in March that some mem-
bers of the IAEA leak sensitive 
information to complicate the 
talks surrounding the Iran nucle-
ar issue. 
“Some #IAEA member states al-
ways leak sensitive information. 
This isn’t the fault of the Agen-
cy’s Secretariat. With a great de-
gree of probability, we can iden-
tify those member states who 
leak confidential information in 
order to complicate discussions 
in the IAEA Board of Governors,” 
Mikhail Ulyanov said. 
In another tweet, he said, “The 
removal of cameras from the 
Iranian nuclear installations was 
a pretty significant result of #E3 
and #US-sponsored resolution 
of the #IAEA Board of Governors 
on #Iran. The neutralization of 
this strategic irresponsible mis-
take is not an easy task.”

Two steps to settle setbacks

‘OPEC welcomes 
back Iran’s full re-
turn to market when 
sanctions lifted’
The secretary general of the 
Organization of the Petroleum 
Exporting Countries (OPEC) said 
that the OPEC family welcomes 
back the full return of Iran’s oil 
production to the market, once 
the sanctions against its oil sec-
tor are lifted.
Haitham Al Ghais made the re-
marks in an interview conducted 
by Iranian Oil Ministry’s news 
agency, Shana.
Answering to a question that 
how he assesses Iran’s role and 
more generally OPEC’s role in 
the market situation, and how 
Iran’s full return to the market af-
fect the situation, Al Ghais said:
“Iran is a founding member of 
OPEC and a key player in the 
global oil market. Iran is cur-
rently under sanctions and this 
is limiting its production. We 
know that Iran has the capacity 
to bring significant production 
volumes within a short period of 
time. This has been demonstrat-
ed in 2015-2016 when the sanc-
tions were removed. I believe 
Iran has managed to increase its 
production by almost 1 mb/d of 
crude oil and condensate.
Indeed, we welcome the return 
of Iran’s oil production in the 
future, when sanctions are lifted. 
We look forward to that day. The 
market is growing. There is in-
creasing demand and we believe 
that Iran is a responsible player 
amongst its family members, the 
countries in the OPEC group. I’m 
sure there will be good work to-
gether, in synchronization, to en-
sure that the market will remain 
balanced as OPEC has continued 
to do over the past many years.”
The OPEC secretary general met 
Iranian President Ebrahim Raisi 
and Oil Minister Javad Oji in Teh-
ran on Saturday (May 27).
During the meeting, President 
Raisi stressed the necessity of 
strengthening unity among the 
OPEC members in a bid to nullify 
the division created by the West.
The president said: “Some 
Western countries seek to cre-
ate division and disagreements 
among OPEC member countries 
to secure their interests, and the 
OPEC members should prevent 
the realization of these goals by 
strengthening their cohesion.”
He considered the constructive 
cooperation of the OPEC mem-
bers with each other as an im-
portant factor in the success of 
this international organization 
and added: “The Islamic Repub-
lic of Iran has always had a con-
structive cooperation with this 
organization and we are deter-
mined to continue and improve 
the level of cooperation.”
The president further men-
tioned supporting the rights of 
oil producers and preventing 
discrimination against them 
as the philosophy of forming 
OPEC, and expressed hope that 
OPEC can bring peace to the 
oil market in the new period of 
activity.
During the meeting with the Ira-
nian president and oil minister, 
Al Ghais stated that the Islamic 
Republic of Iran, as one of the 
founding members of OPEC, has 
always had useful, effective, and 
constructive cooperation with 
this organization and its mem-
bers, and reminded: “Iran, both 
at the ministerial level and at the 
technical level has always acted 
in the direction of strengthening 
the cohesion and unity of OPEC 
members.”
He also described the situation 
of the oil market and said: “I 
hope that with the unity of OPEC 
members and benefiting from 
the constructive support and co-
operation of the Islamic Republic 
of Iran, we will be able to bring 
peace to the market.”

Export from Sis-
tan-Baluchestan 
increases 14% in a 
year
The value of non-oil export from 
Sistan-Baluchestan province, in 
the southeast of Iran, increased 
by 14% in the past Iranian calen-
dar year 1401 (ended on March 
20), as compared to the preced-
ing year, a provincial official an-
nounced.
Mehdi Shojaei, the general-di-
rector of the office of economic 
affairs coordination of the prov-
ince’s governorate, said that 4.6 
million tons of products worth 
$1.605 billion were exported 
from the province in the past 
year, indicating also six percent 
growth in terms of weight, year 
on year.
He named cement, clinker, coal, 
gas, agricultural poison, dates, 
tomatoes, laundry powder, 
plums, raisins, shrimp, fish and 
canned fish, other agricultural 
products and permitted food 
items as the main exported 
products, and Pakistan, Afghan-
istan, India, Iraq, Kuwait, UAE, 
Turkmenistan, Uzbekistan, Indo-
nesia, Tajikistan and Lebanon as 
the major export destinations.
Shojaei further announced 
that two million tons of non-oil 
goods valued at $2.222 billion 
were imported to the province 
during the previous year, with 
18 percent fall in weight, while 
49 percent growth in worth, year 
on year.
He named wheat, rice, corn, 
oats, mango, banana, sesame, 
potato, live livestock, cloth, tea, 
mats, car spare parts, light and 
heavy car tires, cooling devices, 
spices, and fish as the major 
imported items and Russia, Pa-
kistan, France, Germany, India, 
Brazil, United Arab Emirates, 
China, Thailand, Netherlands, 
Kenya and Afghanistan as the 
main sources of imports to the 
province in the past year.
As announced by the spokes-
man of Trade Development 
Committee of the Iranian House 
of Industry, Mining, and Trade, 
the value of Iran’s non-oil export 
rose 10 percent in the past year.
Ruhollah Latifi said that 122.056 
million tons of non-oil commod-
ities worth $53.166 billion were 
exported in the previous year.
China with the purchase of 
$14.584 billion of commodities 
(no change), Iraq with $10.238 
billion (15 percent growth), Tur-
key with $7.459 billion (23 per-
cent growth), the United Arab 
Emirates (UAE) with $5.767 
billion (28 percent growth), and 
India with $2.146 billion (18 
percent growth) were the first 
five export destinations of Ira-
nian goods in 1401, the official 
stated.
Latifi further announced that 
37.18 million tons of non-oil 
commodities valued at $59.655 
billion were imported to the 
country during the past year, 
with a 10 percent drop in weight, 
and a 13 percent rise in worth, 
year on year.
The UAE with sales of $18.395 
billion (11 percent growth), Chi-
na with $15.744 billion (24 per-
cent growth), Turkey with $6.99 
billion (15 percent growth), 
India with $2.019 billion (80 
percent growth), and Germany 
with $2.019 billion (five per-
cent growth), were the first five 
countries supplying goods to 
Iran in 1401, he stated.
The official went on to say that 
the country’s non-oil trade 
reached 159.236 million tons 
worth $112.821 billion in the 
previous year, with an 11.2 per-
cent growth year on year.

The value of Iran’s non-oil export to Kazakhstan in-
creased by 67 percent in the first month of the current 
Iranian calendar year (March 21-April 20), as com-
pared to the first month of the past year, the spokes-
man of Trade Development Committee of the Iranian 
House of Industry, Mining, and Trade has announced.
Ruhollah Latifi said that Kazakhstan imported non-oil 
commodities worth $12.5 million from Iran in the first 
month of this year.
As previously reported, the value of Iran’s export to 
Kazakhstan increased by 27 percent in the past Irani-
an calendar year 1401 (ended on March 20).
Iran exported commodities worth $210 million to Ka-
zakhstan, and imported goods valued at $318 million 
from the country in the previous year.
The value of Iran-Kazakhstan annual trade also rose 
20 percent in the past year.
During a meeting between Head of Iran Chamber of 
Commerce, Industries, Mines, and Agriculture (ICCI-
MA) Gholam-Hossein Shafeie and Kazakhstan’s Dep-
uty Minister of Trade and Integration Kairat Torebayev, 
in late April, the two sides discussed the ways for the 
expansion of trade ties between the two countries.
In the meeting held at the place of ICCIMA, Shafeie 
emphasized the special position of Kazakhstan as a 
trade partner for Iran and said the presence of the two 
countries in the Eurasian Economic Union (EAEU) 
and the Shanghai Cooperation Organization (SCO) 
pacts has opened new doors for the development of 
economic relations, and the private sectors of the two 
countries should take advantage of this opportunity.
Emphasizing that paying attention to rail, road and sea 
transportation infrastructure should be a priority of 
the two countries, the ICCIMA head stated: “The most 
important problem in the way of improving the level of 
trade cooperation between Iran and Kazakhstan is the 

issue of transportation. Solving this issue requires the 
will of the authorities of the two countries. The future 
of transit between the two countries can be bright due 
to Kazakhstan’s connection to China and Iran’s access 
to the open waters of Southeast Asia, provided that 
the infrastructure for exploiting this opportunity is 
available.”
The Kazakh official for his part emphasized that his 
country is seeking to improve business relations with 
Iran as much as possible and said: “Iran is our main 
way to communicate with Turkey and West Asia. So 
far, we have had 20 million dollars in financial trans-
actions, and the aim of these meetings is to increase 
this amount to 60 million dollars.”
“Our economies have a good overlap. We are looking 
for further development of relations between the two 
countries, especially in the field of vegetables, fruits 
and fisheries”, he added.
Back in last November, Iran and Kazakhstan inked a 
memorandum of understanding (MOU) on the expan-
sion of cooperation in the agriculture and trade fields 
as well as industries, logistics, transportation and 
technology transfer in Tehran.
The MOU was signed by Javad Sadati-Nejad, the Ira-
nian agriculture minister, and Zhumangarin Serik, the 
deputy prime minister and minister of trade and inte-
gration of Kazakhstan, who visited Tehran on top of a 
Kazakh delegation.
As reported, the effort of the two countries in order 
to increase the value of bilateral trade to about one 
billion dollars, based on the agreements of the presi-
dents of the two countries, is considered in the MOU.
During a meeting between Kazakhstan Prime Minister 
Alikhan Ashanuly Smaiylov and Iran’s First Vice Pres-
ident Mohammad Mokhber on the sidelines of the 
Second Caspian Economic Forum in Moscow in Oc-

tober 2022, the Kazakh side emphasized the impor-
tance of improving the level of cooperation between 
Tehran and Astana in the oil swap, as well as industry, 
agriculture, scientific and cultural sectors.
Mokhber, for his part, said that the level of trade be-
tween Iran and Kazakhstan can quickly reach three 
billion dollars, considering the existing capacities of 
the two countries.
The Kazakh prime minister welcomed the proposal 
of Iran’s first vice president and stated that the nec-
essary fields and capacities of the two countries are 
ready to raise the level of trade exchanges between 
Iran and Kazakhstan and reach three billion dollars a 
year.
Mokhber then announced Iran’s readiness to send 
mining companies to Kazakhstan and added: “Teh-
ran is ready to cooperate with Astana in port, dam 
construction, hydropower plant construction, 
knowledge-based and technical and engineering 
services.”
Also, during an Iran-Kazakhstan business forum 
hosted by the ICCIMA in Tehran in mid-October last 
year, the two sides stressed the need for removing 
visa issuance and transportation obstacles, to realize 
a $6 billion annual trade target.
The business forum was attended by senior officials 
from both sides including Shafeie, Torebayev, Kazakh 
Ambassador to Tehran Askhat Orazbay, and ICCIMA 
Deputy Head Mohammadreza Karbasi, as well as the 
head of Iranian chambers of commerce and business-
men from the two sides.
The members of the Iran-Kazakhstan Joint Chamber 
of Commerce, representatives of the Islamic Republic 
of Iran Railways (RAI), the Trade Promotion Organi-
zation (TPO), and the Agriculture Ministry were also 
present at the event.

‘IOTC prepared for maximum oil export’
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TEDPIX, the main index of Teh-
ran Stock Exchange (TSE), gained 
13,042 points to 2.288 million on 
Tuesday.
As reported, over 10.192 billion 
securities worth 81.048 trillion rials 
(about $1.92 million) were traded 
at the TSE.

TSE is one of the four Iranian stock 
exchanges, and the most impor-
tant one. The other three ones are 
Iran Mercantile Exchange (IME), 
Iran Energy Exchange (IRENEX), 
and Iran’s over-the-counter (OTC) 
market, known as Iran Fara Bourse 
(IFB).

TEDPIX climbs 
13,000 points 
on Tuesday

Iran to activate tran-
sit route connecting 
Oman to Turkmen-
istan, Uzbekistan: 
diplomat 
A senior Iranian diplomat has 
said that Iran discussed with 
Oman the activation of a tran-
sit route connecting Oman to a 
number of Central Asian coun-
tries. 
The official, Alireza Enayati, who 
is the head of the Persian Gulf 
Bureau at the Iranian Foreign 
Ministry, spoke about the trade 
corridor as part of explaining the 
achievements of the Sultan of 
Oman’s two-day trip to Tehran. 
“Relations between Iran and 
Oman have accelerated com-
pared to the past after Dr. Raisi’s 
visit to the Sultanate of Oman last 
year and the signing of several 
cooperation documents. Based 
on this, the parties developed 
and deepened their cooperation 
at different levels,” Enayati said 
in remarks to IRNA. 
He said, “The volume of trade be-
tween Iran and Oman increased 
to 2 billion dollars last year.”
In the field of transportation and 
shipping, we also saw progress 
between the two sides, the dip-
lomat noted. “One of the impor-
tant points that were and still is 
the focus of Raisi’s trip and the 
Sultan of Oman’s trip to Iran is 
the topic of transportation and 
transit, on which good discus-
sions took place between the two 
sides,” he explained. 
Enayati also pointed to the Ash-
gabat Agreement which is de-
signed to turn Iran into a transit 
hub between many countries. 
“Serious discussions have been 
held between Tehran and Muscat 
for the activation of the Ashgabat 
Agreement, which is a transit be-
tween Iran, Oman, Turkmenistan 
and Uzbekistan, and we hope to 
see the activation of this corridor 
in the future,” he said. 
“In the field of investment, free 
zones and energy, a discussion 
was held between two Iranian 
and Omani delegations during 
this trip, and the parties empha-
sized the development and deep-
ening of these cooperations,” 
Enayati stated. 
Sultan Haitham bin Tarik con-
cluded his two-day visit to Iran 
and left Tehran for Muscat on 
Monday morning after meeting 
Ayatollah Seyed Ali Khamenei, 
the Leader of the Islamic Rev-
olution. In Tehran, he met with 
President Raisi and First-Vice 
President Mohammad Mokhber.
Heading a large politico-econom-
ic delegation, Sultan Haitham ar-
rived in Tehran on Sunday. His 
visit gave new momentum to 
Iran-Oman relations, which have 
already been strong and histori-
cal.
“Although relations between 
Iran and Oman are in an upward 
trend and can be referred to as a 
‘successful bilateral cooperation 
model’, it has more capacities for 
development,” Enayati said. “In 
their talks, the heads of the two 
countries emphasized that along 
with political relations, economic 
and commercial relations should 
also increase.”
The Leader also stressed the 
need for further expansion of 
Iran-Oman relations. “We believe 
that the expansion of bilateral 
relations in all fields is beneficial 
for both countries,” he added, 
according to khamenei.ir. 
The Leader also referred to the 
negotiations that have taken 
place between the Iranian and 
Omani sides. “The important 
thing is that these negotiations 
should be followed up seri-
ously until tangible results are 
achieved, and eventually rela-
tions should be expanded,” he 
said.

Iran and Turkmenistan signed five 
cooperation documents late on 
Tuesday.
The documents include  coopera-
tion in areas of electricity transfer, 
comprehensive cooperation in are-
as of diplomacy and customs, and 
higher education.
The agreements were signed at 
the presence of Presidnet Ebrahim 
Raisi of Iran and Gurbanguly Ber-
dimuhamedow, the chairman of the 
People’s Council of Turkmenistan.
Berdimuhamedow arrived in the 
Iranian capital on Tuesday for a 
meeting with Iranian officials, in-
cluding President Raisi.
He is leading a politico-economic 
delegation, according to official 
news agency IRNA.
Berdimuhamedow met with Aya-
tollah Sadegh Larijani, the head of 
Iran’s Expediency Council. “Inspired 
by the model of the Islamic Repub-
lic, we established the Assembly of 
Elders and Expedients in Turkmen-
istan,” he said in the meeting, ac-
cording to IRNA.
He added, “We consider Iran as our 
second country. Our relations are 
higher than normal relations be-
tween two neighboring countries, 
and as the Supreme Leader of Iran 
has said, our relations are kinship 
relations. Each era has its own char-
acteristics, but our relations have 
always been at the best level. Iran 
has a special place with us and we 
stand by each other in sadness and 

happiness.”
Larijani also praised the Iran-Turk-
menistan relations. “We are two 
neighbors with a long common 
border and our religious, cultural, 
historical and other connections 
bind us together. During the last 50 
years, we have seen the least chal-
lenges at the borders and, God will-
ing, by strengthening these good 
relations, the bond between the two 
countries will become stronger,” he 
said.
He added, “Paying attention to the 
historical and religious culture and 
identity is very necessary to main-
tain authority, especially at a time 
when the West has attacked the cul-
ture and identity of Muslim coun-
tries and the region.”
Referring to the abundance of ener-
gy resources in Turkmenistan and 
the construction of the Friendship 
Dam, Larijani said, “It is necessary 
to deepen and expand economic 
discussions. Two countries can 
overcome the challenges and raise 
the level of their economic relations 
to a much higher level than the cur-
rent situation.”
Berdimuhamedow also said, “Your 
reference to the Friendship Dam 
was a subtle point. The water issue 
is a big problem in the region and 
some want to violate international 
laws. It is necessary for us to be 
serious about the issue of water 
and prevent problems in the water 
field.”

Iran, Turkmenistan 
sign 5 cooperation documents

 officials from the United States and 
South Korea are holding talks over 
unfreezing Iranian funds held in South 
Korean banks, according to a South 
Korean daily.
The talks are focused on releasing the 
$7 billion Iranian funds that have long 
been blocked in South Korean banks 
due to U.S. sanctions on Iran. The 
funds are oil revenues dating back to 
the period prior to the re-imposition of 
U.S. sanctions on Iran in May 2018.
Citing diplomatic and government 
sources, The Korea Economic Daily 
said, “Korean and U.S. government 
officials are involved in working-level 
discussions under Washington’s lead-
ership to unfreeze the Iranian funds.”
The newspaper said the funds, if re-
leased, would only be used for public 

and humanitarian purposes such as 
UN dues and COVID-19 vaccines.
“If all goes to plan, we expect our 
strained relationship with Iran to im-
prove significantly,” said a Seoul gov-
ernment official.
If talks turn out to be successful, the 
frozen money will be allowed to be 
transferred to Iranian bank branches in 
neighboring Middle Eastern countries, 
not directly to Iran, to monitor the flow 
and use of the funds, sources said.
The Korean newspaper also pointed 
to media speculation over the conces-
sions that Iran is expected to make in 
exchange for getting its money unfro-
zen. It said that media reports alleged 
that Iran would release U.S. prisoners 
and limit uranium enrichment levels 
to 60% in return. These speculations 

have so far not been confirmed by of-
ficials.
The frozen Iranian funds have been the 
biggest obstacle to improvement in 
Tehran-Seoul relations. They have also 
been a source of tensions between the 
two countries.
South Korea seems to be willing to 
improve its relations with Iran by re-
leasing its funds. “Analysts said if the 
$7 billion Iranian funds are released, 
it would significantly improve Seoul’s 
relations with Tehran, an energy and 
military power in the Middle East,” the 
Korean newspaper wrote.
“There is nothing South Korea can gain 
from becoming an enemy of Iran,” said 
Sung Il-kwang, a Korea University pro-
fessor. “Korea will benefit from gaining 
access to Iran’s huge market.”

The head of Iran’s Ports and Maritime Organization (PMO) said 
that the development of the country’s marine transportation fleet 
is a top agenda of this organization’s activities.
Making the remarks in a live TV program on Monday night, 
Ali-Akbar Safaei said that Iran is a country that conducts more 
than 90 percent of its trade via sea, and noted: “For this reason, 
the country’s maritime fleet should be modernized in the north 
and south, especially in the north of the country, and the capaci-
ties should be also increased.”
He further pointed to the strategies of the Ports and Maritime 

Organization in attracting domestic and foreign investment and 
said: “So far 110 trillion rials (about $262 million) of private sec-
tor’s investment has been attracted, and more than this amount 
of investment by the private sector is being made in the country’s 
ports.”
The investment of the private sector along with the investment of 
the Ports and Maritime Organization can create good conditions 
for the ports, the PMO head added.
He also said that good things have happened in the field of at-
tracting foreign investors as well.

‘Marine transport fleet development atop agenda of PMO’s activities’

U.S., South Ko-
rea in talks to 
release frozen 
Iranian assets: 

report

10 Science-Backed Benefits of Sesame Oil
By: PARISA JAMADISource: https://www.healthline.com/nutrition/sesame-oil-benefits#TOC_TITLE_HDR_11

Sesame oil is made from raw, pressed 
sesame seeds and has culinary, me-
dicinal, and cosmetic uses (1Trusted 
Source).
This article lists 10 science-backed 
benefits of sesame oil.
1. High in antioxidants
Sesame oil contains sesamol and 
sesaminol, two antioxidants that may 
have powerful effects on your health 
(2Trusted Source).
Antioxidants are substances that help 
reduce cell damage caused by free rad-
icals. An accumulation of free radicals 
in your cells may lead to inflammation 
and disease (3Trusted Source).
A one-month study in rats found 
that taking sesame oil supplements 
protected against heart cell damage 
(4Trusted Source).
2. Has strong anti-inflammatory prop-
erties
Chronic inflammation can be harmful 
and lead to illness, which is why it’s 
important to limit it as much as possi-
ble (6Trusted Source).
More recently, animal and test-tube 
studies have shown that sesame oil 
can reduce inflammation, which may 
be one of its main health benefits.
However, more studies in humans are 
needed.
3. Good for your heart
A well-established body of research 
shows that a diet rich in unsaturat-
ed fats is good for heart health (9, 
10Trusted Source).
Sesame oil comprises 82% unsaturat-

ed fatty acids (11Trusted Source).
In particular, it’s rich in omega-6 fatty 
acids. Omega-6 fatty acids are a type 
of polyunsaturated fat that is essential 
to your diet and plays an important role 
in heart disease prevention (12Trusted 
Source).
4. May help control blood sugar
Sesame oil may support healthy blood 
sugar regulation, which is especially 
important for people with diabetes.
Sesame oil may even play a role in 
long-term blood sugar regulation.
5. May help treat arthritis
Osteoarthritis affects nearly 15% of 
the population and is a common cause 
of joint pain (16Trusted Source).
Several rodent studies have linked 
sesame oil to improvements 
in arthritis (17Trusted Source, 
18Trusted Source, 19Trusted 
Source, 20Trusted Source).
6. May help heal wounds and burns
While sesame oil can be consumed for 
its health benefits, it may also be used 
topically for wounds and burns.
The oil’s ability to speed the healing of 
wounds and burns can likely be attrib-
uted to its antioxidant and anti-inflam-
matory properties (24Trusted Source).
7. May protect against UV rays
Some research shows that sesame 
oil may protect against damage from 
UV rays, which can harm your skin. 
This effect is likely largely due to its 
high antioxidant content (25Trusted 
Source).
Several sources claim that sesame oil 

can be a good natural sunscreen and 
has a natural SPF. However, there is 
limited research on its effectiveness 
to protect from the strong rays of the 
sun, so it’s best to use sunscreen.
8–10. Other potential benefits
Although research is limited, some ev-
idence suggests that sesame oil may 
offer the following ben-
efits:
8. May im-
prove sleep 
qual i ty. 
One 

s t u d y 
showed 
t h a t 
d r i p -
p i n g 
s e s a m e 
oil on the 
f o r e h e a d s 
of 20 partici-
pants during sev-
en, 30-minute sessions 
over a 2-week period im-

proved sleep quality and quality of life, 
compared with a placebo treatment 
(26Trusted Source).
9. Topical application may re-
lieve pain. Some studies have shown 
that a massage with sesame oil may 
help reduce arm and leg pain (7Trust-
ed Source, 

27Trusted Source).
10. May improve hair health. 
Compounds in this oil may increase 
hair shine and strength. 
The bottom line
Sesame oil is a delicious and healthy 
fat to add to your diet.
Thanks to its antioxidant content and 

anti-inflammatory properties, it 
may benefit your heart, joints, 

skin, hair, and more. How-
ever, more research in 

humans is needed to 
investigate these po-

tential effects.
You can take 
advantage of the 

potential benefits 
of sesame oil by 

adding it to recipes 
and consuming it 

as part of a 
balanced 

diet.
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 خبــــر

رسـول کوهسـتانی پزوه در گفت وگو با خبرنگار مهـر اظهار داشـت: صادرات 
از طریق گمرکات اسـتان اصفهان در دو ماهه نخسـت سـال ۱۴۰۲، به میزان 
۲۸۰ هـزار تُن و بـه ارزش ۲۴۸ میلیون و ۹۳۹ هـزار دلار بوده که در مقایسـه با 
مدت مشـابه سـال قبل به لحاظ وزنی یک درصـد و از حیـث ارزش ۳۸ درصد 

افزایش داشـته است.

رشد ۶۹ درصدی صادرات چدن آهن و فولاد
وی اقلام صادراتی گمرکات استان اصفهان را ۳۰۶ نوع کالا برشمرد و در 
خصوص ارزش و سـهم عمده محصولات صادراتی و مقایسـه با مدت مشـابه 
سـال قبل، خاطرنشـان کرد: چدن آهن و فـولاد ۱۲۷ میلیون دلار با سـهم ۵۱ 
درصد بـوده که نسـبت به مدت مشـابه سـال قبـل ۶۹ درصـد افزایـش یافته 
اسـت؛ همچنین صادرات محصولات پتروشـیمی ۳۱ میلیون دلار با سهم ۱۳ 

درصد، رشـد یک درصدی داشـته اسـت.

افزایش صادرات فرش دستباف و ماشینی
مدیـرکل گمـرکات اسـتان اصفهـان ادامـه داد: صـادرات محصـولات 
لبنی ۲۰ میلیـون دلار با سـهم هشـت درصـد، ۲ درصد نسـبت به سـال قبل 
کاهش داشـته و صادرات محصولات از آهـن و چدن ۱۶ میلیون دلار با سـهم 
هفت درصـد، ۲۹ درصـد افزایش یافتـه و صادرات فرش ماشـینی و دسـتباف 
۱۲ میلیـون دلار با سـهم پنـج درصـد، ۱۳ درصـد رشـد را به خـود اختصاص 

داده اسـت.
کوهسـتانی پزوه تعداد کشـورهای هدف صـادرات از طریق گمرکات اسـتان 
اصفهـان را ۵۱ کشـور اعـلام و تصریح کـرد: طی این مـدت ارزش صـادرات 
به کشـور عراق ۸۷ میلیون دلار بوده که در مقایسـه با سـال گذشـته رشـد ۳۷ 
درصـدی صادرات به این کشـور را شـاهد هسـتیم. همچنیـن ارزش صادرات 
اسـتان به پاکسـتان ۵۷ میلیون دلار با رشـد ۵۵ درصد نسـبت به سال گذشته 
بـوده و ارزش صادرات بـه ترکیه ۲۴ میلیـون دلار با افزایـش ۷۵ درصدی بوده 

. ست ا

ارزش صادراتی کالا به امارات ۳۵ درصد کاهش یافت
به گفته وی ارزش صادرات اسـتان به افغانسـتان طی دو ماهه امسال ۱۶ 
میلیون دلار بوده که نسـبت به مدت مشـابه سـال قبـل ۱۹۷ درصـد افزایش 
نشـان می دهد امـا ارزش صادراتی بـه امارات متحـده عربی ۱۵ میلیـون دلار 
بوده کـه در مقایسـه با دوماهـه ابتدایـی سـال قبـل ۳۵ درصد کاهـش یافته 

. ست ا
مدیرکل گمرکات اسـتان اصفهان با اشـاره به پنـج مبادی گمرکـی صادراتی 
اسـتان اصفهان بیان داشـت: طی دو ماهه نخسـت امسـال ۲۴۹ میلیون دلار 
صادرات گمرکات اسـتان اصفهان از طریق گمرک اصفهان ۱۴۹ میلیون دلار، 
گمرک اختصاصی ذوب آهن ۴۱ میلیون دلار، گمرک کاشان ۳۷ میلیون دلار، 
گمـرک اختصاصی مجتمع فـولاد مبارکه ۲۱ میلیـون دلار و گمـرک تجاری 

فرودگاه شـهید بهشـتی بالغ بر یک میلیون دلار انجام شـده است.

مدیرکل گمرکات استان اصفهان صادرات از طریق 
گمرک استان در ۲ ماهه امسال را ۲۸۰ هزار تنُ کالا به 
ارزش ۲۴۸ میلیون و ۹۳۹ هزار دلار اعلام کرد و گفت: 

صادرات استان در این مدت ۳۹ درصد رشد داشت.

حدود 250 میلیون دلار کالا 
صادر شد

گزارش

رونمایی از صادرات گمرک استان اصفهان در ۲ ماهه 
امسال در گفت و گو با مدیرکل گمرکات استان:

معاون  آزاده سلیمان نژاد 
شهرسازی و معماری شهرداری 
اصفهان گفت: بندت تبصره ۶ قانون 
بودجه شامل ساختمان هایی می شود 
که درون محدوده ۲۴ هزار هکتاری 
شهر اصفهان بوده و رأی قطعی ماده 
کمیسیون ۱۰۰ برای آن ها تا پایان 

سال ۱۴۰۰ صادرشده باشد.
وحید مهدویان در نشست خبری 
با اصحاب رسانه که با موضوع 
تشریح بند )ت( تبصره ۶ قانون 
بودجه کشور برگزار شد، گفت: 
مالکان ساختمان های غیرمجازی 
که مشمول این ۲ شرط باشند، تا 
پایان شهریورماه امسال فرصت 
دارند با مراجعه به سامانه )اصفهان 
من( و انتخاب گزینه بندت تبصره ۶ 
قانون بودجه کشور، درخواست خود 

را ثبت کنند.
مالکان  اینکه  بابیان  مهدویان 
ساختمان های غیرمجاز به صورت 
خود اظهاری می توانند از این فرصت 
برای رفع تخلف استفاده کنند، ابراز 
داشت: شهرداری اصفهان به دنبال 
حل مشکل تخریب ساختمان های 

غیرمجاز است.
وی خاطرنشان کرد: در این قانون 
پنج استثنا نیز وجود دارد که اگر 
رعایت نشده باشد مشمول جریمه 
نمی شود و باید رأی تخریب اجرا شود 

که شامل تجاوز به معابر، تجاوز به 
املاک مجاور، پیشامدگی غیرمجاز 
درگذرها، تغییر کاربری باغات و تغییر 

کاربری فضای سبز است.
معماری  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری اصفهان همچنین گفت؛ 
در این زمینه برای وصول جریمه 
در مورد تخلفات شهرسازی، فنی 
و بهداشتی پیش بینی شده که تأیید 
و احراز این اصول ثلاثه توسط 
سه مرجع قانونی ازجمله مهندس 
ذی صلاحی  مهندسان  یا  ناظر 
که نظام مهندسی معرفی کند یا 
دادگستری  رسمی  کارشناسان 

خواهد بود.
وی افزود: این شرایط فراهم و به 
عهده مالک گذاشته شده تا توسط 
قانونی و تخصصی  یک جامعه 
رعایت اصول ثلاثه بر اساس حدودی 
که قانون تعیین کرده، احراز شود و در 
صورت تأیید این کمیته تخصصی 
فیش پرداخت جریمه صادر می شود 
و مالکان تا پایان دی ماه فرصت 
دارد که به صورت نقدی جرائم را 

پرداخت کنند.
معماری  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری اصفهان بابیان اینکه مبالغ 
جریمه طبق متراژ تخلف و ارزش 
زمین طبق نرخ روز محاسبه می شود، 
افزود: فعالیت ساختمانی به محض 

پرداخت جریمه بلامانع خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه طبق این ماده 
برخورد با تخلفات بر اساس مسکونی 
یا تجاری بودن ملک به صورت 
قلع وقمع یا جریمه و یا صدور رأی 
برائت است، خاطرنشان کرد: باید 
توجه داشت اگر رأی صادرشده در 
کمیسیون ماده ۱۰۰ مور اعتراض 
مالک باشد، دیوان عدالت اداری 
تنها مرجعی است که می تواند رأی 
کمیسیون ماده ۱۰۰ را نقض کند و در 
صورت اعتراض مالک رأی در مدت 
سه ماه بررسی و اگر رأی اولیه رد 
شد مجدد به کمیسیون بازمی گردد 
و پس از بررسی دوباره، رأی جدید 

لازم الاجرا است.
برای  مهدویان  وحید  گفته  به 
پرونده هایی که جریمه صادر شود 
افراد برای دریافت گواهی عدم تخلف 
و پایان کار ملزم به پرداخت هستند و 
برای پرونده هایی که حکم تخریب 
صادر می شود پس از اعتراض مالک 
در صورت تأیید رأی توسط دیوان 
عدالت اداری، مالک تا زمانی که رأی 
را اجرا نکند امکان فعالیت ساختمانی 

ندارد.
مهدویان ابراز داشت: با توجه به روند 
ساخت وساز و شهرسازی سالانه 
بین هشت تا ۱۰ هزار پرونده جدید 
وارد کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری 

اصفهان می شود.
معماری  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری اصفهان ادامه داد: بر 
اساس آماری که از زمان الکترونیکی 
شدن سامانه ماده ۱۰۰ در سال 
۱۳۹۶ به دست آمده تا سال ۱۴۰۰، 
سالانه بین ۸۰۰ تا هزار پرونده در 
کمیسیون تشکیل و طی چهار سال 
سه هزار و ۵۰۰ رأی تخریب برای 
ساختمان های غیرمجاز صادرشده 

است.
مهدویان بابیان اینکه ۸۶ ردیف 
تخلفاتی در کمیسیون ماده ۱۰۰ 
داریم، تصریح کرد: تا زمانی که 
مالکان به قانون تمکین نکرده و 
حکم را اجرا نکنند ساختمان معیوب 

است.
وی با اشاره به کمیسیون پایش 
ما ساختمان های ناایمن شهر را 
شناسایی کرده و برای آن ها حکم 
تخریب صادرشده، افزود: وجود این 
ساختمان های ناایمن برای ساکنان 

و مالکان مشکلاتی ایجاد کرده اند.
به گفته این مقام مسئول طبق برآورد 
ما از سال ۱۳۴۵ که قانون ماده ۱۰۰ 
پیش بینی  تاکنون  مصوب شده 
می کنیم بیش از ۲۰ هزار پرونده 
ساختمانی داشته باشیم که مشمول 
تخریب باشند و این در حالی است 
که اکنون به مالکان این ساختمان 

دسترسی نداریم زیرا تا قبل از سال 
۱۳۹۶ صدور پروانه ها به صورت 

دستی انجام می شد.
معماری  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری اصفهان افزود: طبیعتاً 
برای این ۲۰ هزار پرونده رأی 
تخریب صادرشده اما اجرانشده و 

پرونده ها راکد است.
مهدویان ادامه داد: خوشبختانه بر 
اساس رایزنی هایی که در مجمع 
سالانه کلان شهرها انجام شد، 
بندت تبصره ماده ۶ در کمیسیون 
عمران مجلس مصوب شد و این 
امتیاز و فرصت محدود فراهم شده 
که مالکان ساختمان های غیرمجاز با 
استفاده از این تبصره قانونی مشکل 

ساختمان ها را رفع کنند.
معماری  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری اصفهان خاطرنشان کرد: 
مبالغی که از محل اجرای بندت 
تبصره ۶ به عنوان جریمه دریافت 
می شود طبق قانون صرفاً باید در 
حوزه حمل ونقل شهری از خرید 
اتوبوس و ایمن سازی جاده گرفته 
تا حوزه های فرهنگ عمومی هزینه 

شود.
وی همچنین گفت: از محل اجرای 
ماده ۱۰۰ در سال گذشته ۱۶۵ 
میلیارد تومان در شهرداری اصفهان 

وصول شد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان شروط بند »ت« تبصره ۶ را تشریح کرد:

 سامانه اصفهان من
یاری گر ساختمان های تحت رأی ماده ۱۰۰

در نشسـت بررسـی فرصت هـای تجـاری اصفهان و 
هند، بـر ضـرورت حضـور در نمایشـگاه های کشـور 
هند بـرای توسـعه تعامـلات تجـاری بـا این کشـور 

تأکید شـد.

نشسـت بررسـی فرصت های تجاری اصفهان و هند 
با حضور جمعی از اعضـای هیات نماینـدگان پارلمان 
بخش خصوصی اصفهـان و رایزن بازرگانـی ایران در 

هند برگزار شـد.

سـید وحیددزفولـی عضـو هیـات نماینـدگان اتـاق 
بازرگانـی اصفهـان در ایـن نشسـت بـا بیـان اینکـه 
اکنـون در برهـه زمانـی قـرار داریـم کـه فرصت ها و 
تهدیدات زیادی در حـوزه اقتصادی وجـود دارد افزود: 
در این شـرایط، برای توسعه کشـور باید حوزه سرمایه 
اجتماعی، کسـب و کارها و روابط بین المللی را بیش از 

پیـش مـورد توجـه قـرار دهیم.
وی بـا بیـان اینکـه صاحبـان کسـب و کار بـه دلایل 
مختلـف از جمله تفـاوت نـرخ ارز و تورم موجـود برای 
تصمیم گیـری در خصوص کسـب و کارها با مشـکل 
مواجه هسـتند تصریح کرد: با وجود نگـرش صادرات 

محـور در تولید، می تـوان توسـعه یافت.
عضو هیات نمایندگان اتـاق بازرگانـی اصفهان تغییر 
رویکرد فعـالان اقتصادی بـه رویکرد صـادرات محور 
و ایجـاد سـاز و کارهـای تسـهیل صـادرات را یکـی 
از مهم تریـن برنامه هـای اتـاق دهـم معرفـی کـرد و 
گفت: بـا وجـود حواشـی تعامـلات بین المللـی مانند 

تحریم هـای موجـود و مشـکلات عدیـده حاصـل از 
آن، حضـور در بازارهای بیـن المللی نیز با مشـکلاتی 
روبه رو اسـت امـا نباید بگذاریـم ایـن تهدیدها موجب 
نابودی کسـب و کارهـا شـده و لازم اسـت آنهـا را به 

فرصـت تبدیـل کنیم.
دزفولـی شـبه قـاره هنـد را دروازه ورود بـه جمعیت ۲ 
میلیـاردی دانسـت و افـزود: بـا توجـه بـه پیمان های 
منطقه ای موجود در این منطقه مانند پیمان شانگهای 
و اکـو ایـن پتانسـیل می توانـد فرصت طلایـی برای 

تجـار و صاحبان کسـب و کار باشـد.
محمدرضـا گل احمـد دیگر عضـو هیـات نمایندگان 
پارلمـان بخش خصوصـی اصفهـان نیز ارائه لیسـت 
اقـلام مـورد نیـاز کشـورهای هـدف صادراتـی را در 
تعامـلات هدفمنـد تجـاری بـا ایـن کشـورها حائـز 

اهمیـت دانسـت.
وی همچنیـن از تـلاش پارلمـان بخـش خصوصـی 
اصفهان برای تشـکیل پاویون اتاق بازرگانی اصفهان 

در نمایشـگاه های مطرح هند خبـر داد.
در ادامـه حسـین بامیـری رایـزن بازرگانـی ایـران در 
هند با بیـان اینکه در گذشـته جمعیـت زیـاد را هزینه 
می دانسـتند در حالیکه کشـورهایی مانند هندوستان، 
چیـن و اندونـزی ثابـت کردنـد جمعیـت زیـاد با یک 
هدفگـذاری درسـت فرصـت اسـت تصریح کـرد: در 
تجارت نباید تنهـا به چند کشـور محدود بسـنده کرد 

بلکـه باید بـا بازارهـای مختلـف وارد تعامل شـد.
وی تعامل با کشـورهای دارای جمعیت زیاد مانند هند 
را فرصـت خوبی بـرای کشـورمان دانسـت و گفت: با 
توجه به رو به رشـد بـودن اقتصاد هندوسـتان به ویژه 
توسـعه آن در صنعت IT، نباید این فرصت را از دسـت 
داد. بامیـری افـزود: هندوسـتان در محصولاتی مانند 
سـنگ، خشـکبار، میـوه، برخـی محصـولات فـولاد 
و صنایـع شـیمیایی مکمـل ایـران بـوده و ایـن یـک 
فرصت اسـت. رایزن بازرگانی ایرانی در هند همچنین 
محصولاتی مانند آنغوزه، گندله، سـنگ فراوری شده، 

کاشی و سـرامیک، تجهیزات پزشـکی، لوازم خانگی 
به ویژه آبگرمکن برقی را از محصـولات دارای مزیت 

در این کشـور معرفـی کرد.
بامیـری در ادامـه بـه صاحبـان کسـب و کار توصیـه 
کـرد با داشـتن سـاختار تجـاری منسـجم، تسـلط به 
زبان انگلیسـی و آگاهی بـه اصول تجـارت بین الملل 
می تـوان تعاملات خوبی بـا هند برقرار کـرد. ضرورت 
حضور در نمایشگاه های کشـور هند به منظور معرفی 
تولیدات به دلیل رویت محصول از نزدیک، آشـنایی با 
قوانین و مقـررات، خریدار و رقبا، مطالعـات بازار دقیق، 
عرضه محصـولات خانگـی با قابلیـت ارائـه خدمات 
پـس از فـروش، توجـه بـه فرهنـگ و ضایقـه مـردم 
هندوسـتان در محصولات غذایی از دیگر موضوعاتی 
بود که در این نشسـت بر آن مـورد تأکید قـرار گرفت. 
در ادامـه این نشسـت فعـالان اقتصـادی عضـو اتاق 
بازرگانـی اصفهـان بـه بیـان سـؤالات و مشـکلات 

موجود بـرای تعامل بـا هندوسـتان پرداختند.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری اصفهان خبر داد:

تعطیلی ۱۶۴ کارگاه ساختمانی متخلف در 2 ماه ابتدایی امسال
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
شهرداری اصفهان با اشاره به اقدامات انجام 
شده در بخش کنترل دفع ضایعات ساختمانی 
در سطح شهر، گفت: در این زمینه ۱۲۶۸ مورد 
اخطاریه صادر و ۱۶۴ کارگاه ساختمانی متخلف 

نیز تعطیل شده است.
روح الله ابوطالبی در گفت وگو با خبرنگار ایمنا 
اظهار کرد: در دو ماه ابتدای سال جاری، برای 
رفع و پیشگیری از تخلف سد معبر، ۴۰۱۹ تذکر 
و ۸۸۱ اخطار صادر و تخلف ۳۵۹۹ متصدی 

صنفی رفع شده است.
وی افزود: ۸۰۷ اخطاریه با موضوع جلوگیری از 
نصب تابلوهای غیرمجاز صادر و ۲۹۱ مورد نیز 

رفع تخلف شده است.
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه در ماه های 
فروردین و اردیبهشت امسال، در راستای 
جمع آوری خودروهای فرسوده رهاشده در 
معابر شهر، ۹۸ اخطاریه صادر و ۲۹ دستگاه از 
این خودروها جمع آوری شده است، گفت: در 
این مدت، ۴۵۹ دست فروش و ۳۲۴ نفر متکدی 

ساماندهی شدند.
وی با بیان اینکه طی دو ماه نخست سال جاری، 
در بخش کنترل ساختمان در راستای جلوگیری 
از ادامه فعالیت و تعطیلی کارگاه های ساختمانی 
متخلف یا بدون مجوز و پروانه از ۸۰ مورد 

احداث زمین بایر جلوگیری شده است، افزود: 
در این مدت از افزایش طبقات ۱۰۵ ساختمان، 
تعمیرات داخلی غیرمجاز ۵۵۷ ساختمان، تبدیل 
وضعیت ۱۹۹ ساختمان و فعالیت ۲۴۴۲ کارگاه 

ساختمانی متخلف نیز جلوگیری شده است.
ابوطالبی ادامه داد: دو ماه ابتدایی امسال در 
راستای اجرای بند ۲۰ قانون شهرداری ها مبنی 
بر رفع مزاحمت کارگاه های صنفی مزاحم از 
طریق اجرای تمهیدات و تعطیلی، ۳۰ رأی 
قضائی و بر اساس بند ۱۴ قانون شهرداری ها 
مبنی بر رفع خطر از بناهای حادثه آفرین، چاله ها 
و اشیای مشرف بر معابر عمومی نیز ۱۳۲ رأی 

اجرا شده است.

مدیر کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
شهرداری اصفهان تصریح کرد: در دو ماه 
نخست سال جاری، در راستای اجرای ماده 
۱۱۰ قانون شهرداری ها، ۲۲۴ رأی اجرا شده 

است.
وی با اشاره به اقدامات مدیریت پیشگیری و رفع 
تخلفات شهری در بخش کنترل دفع ضایعات 
ساختمانی در سطح شهر همچون تعطیلی 
کارگاه های ایجادکننده سد معبر و پیشگیری از 
تخلیه مصالح و نخاله در معابر عمومی، اظهار 
کرد: در این زمینه ۱۲۶۸ مورد اخطاریه صادر 
و ۱۶۴ کارگاه ساختمانی متخلف نیز تعطیل 

شده است.

نشست بررسی فرصت های تجاری اصفهان و هند برگزار شد:

تأکید و توافق بر حضور در نمایشگاه های بین المللی و سرمایه گذاری ها

مدیرعامل سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری 

اصفهان خبر داد:

انجام مرحله دوم 
عملیات سم پاشی شبانه 

در خرداد
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان گفت: مرحله دوم 
عملیات سم پاشی عمومی شبانه درختان 
شهر به وسیله یکی از سموم کنه کش مورد 
تأیید سازمان حفظ نباتات، در خردادماه بر 
اساس شرایط آب و هوایی و شدت فعالیت 

آفات انجام می شود.
مجید عرفان منش در گفت وگو با خبرنگار 
ایمنا اظهار کرد: مرحله اول عملیات سم پاشی 
عمومی شبانه مبارزه با آفات فضای سبز در 
سال های مختلف با محاسبه درجه حرارت 
Degree-day( برای تعیین  تجمعی )
دقیق زمان ظهور و فعالیت آفات، از نیمه 
فروردین ماه آغاز شد و تا نیمه اردیبهشت ماه 

ادامه داشت.
وی افزود: در مرحله نخست، سم پاشی 
قسمت های تنه، شاخه های اصلی و تاج 
تمام درختان نارون علیه آفات برگ خوار، 
شته، شپشک خونی، سوسک چوب خوار 
شاخک بلند و پروانه زنبورمانند، همچنین 
سم پاشی تاج درختان اقاقیا، بید و کاج علیه 

آفت شته در مکان های آلوده مدنظر است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان تصریح کرد: در مرحله 
دوم عملیات سم پاشی عمومی شبانه درختان 
نیز سم پاشی قسمت تاج تمام درختان نارون، 
چنار، زبان گنجشک، بید، اقاقیا و انواع 
گونه های سرو مبتلا به آفت کنه تارعنکبوتی 
به وسیله یکی از سموم کنه کش مورد تأیید 
سازمان حفظ نباتات، در خردادماه با توجه 
به شرایط آب و هوایی و شدت فعالیت آفات 

انجام می شود.
وی خاطرنشان کرد: هر دو مرحله عملیات 
سم پاشی با استفاده از دستگاه های سم پاش 
توربولاینر به منظور صرفه جویی در میزان سم 
مصرفی و افزایش کیفیت و سرعت انجام 
عملیات در مسیرهایی که امکان پذیر باشد، 

انجام می شود.
عرفان منش با بیان اینکه در مواقع دیگر، 
سم پاشی موضعی در نقاط بحرانی و آفت زده 
به جای سم پاشی عمومی مورد تأکید است، 
گفت: با توجه به اهمیت و تأثیر شست وشوی 
در  شهر  سطح  درختچه ها  و  درختان 
طراوت و شادابی آن ها به لحاظ پاک شدن 
سطح برگ ها از گرد و غبار و آلاینده های 
محیطی، همچنین افزایش میزان فتوسنتز و 
صرفه جویی در میزان سم مصرفی و کاهش 
به واسطه  زیست محیطی  آلودگی های 
کنترل نسبی برخی آفات روی برگ ها، 
شست وشوی تمام درختان و درختچه های 
واقع در معابر اصلی و فرعی سطح مناطق و 
سازمان های وابسته با استفاده از محلول آب 
و صابون مخصوص درخت شویی )صابون 
پتاسیم( یا ماده شوینده معمولی به میزان 
دو در هزار، حداقل دو نوبت در تابستان 

به صورت عمومی توصیه می شود.
وی با اشاره به اینکه سم پاشی موضعی بدون 
ایجاد آلودگی های زیست محیطی و تحمیل 
هزینه های سنگین سم پاشی، موجب خشک 
شدن جلد بدن آفات نرم تن و از بین رفتن 
آن ها می شود، تصریح کرد: طی سال های 
اخیر عملیات شست وشوی درختان موجب 
کاهش حداقل یک نوبت سم پاشی عمومی 

درختان سطح شهر شده است.  

رییـس اداره حمـل و نقـل مسـافر اداره کل راهـداری و حمـل و نقـل جـاده ای 
اصفهـان از فعالیت پنـج هزار و ۷۰۰ دسـتگاه وسـیله نقلیـه در نـاوگان عمومی 

حمـل و نقـل مسـافری این اسـتان خبـر داد.
حسـین بیغمیـان، افـزود: از این تعـداد وسـیله نقلیـه ۹۷۸ دسـتگاه خودروهای 
سواری، ۲ هزار و ۷۷۱ دسـتگاه مینی بوس و هزار و ۹۵۱ دسـتگاه اتوبوس است.

وی اظهـار داشـت: از ابتدای سـال جاری تاکنـون بیـش از یک میلیـون و ۶۲۳ 
هزار و ۲۴۹ مسـافر توسـط ناوگان حمـل و نقل عمومی اسـتان جابه جا شـده اند 
که در مقایسـه با مدت مشـابه سـال گذشـته ۱۵.۸ درصد افزایش داشـته است.

وی بـا اشـاره به سـفرهای انجـام شـده از طریـق نـاوگان عمومـی )اتوبوس، 
مینی بوس و سـواری( ادامه داد: ۱۳۸ هزار و ۸۱۸ سـفر در سـال جـاری انجام 
شـده اسـت که نسـبت به مدت مشـابه سـال قبل ۰.۴ درصـد افزایش نشـان 

می دهـد.
رییس اداره حمل و نقل مسـافر اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اسـتان 
اصفهان افزود: یـک میلیون و ۸۳ هزار و ۱۳۵ مسـافر توسـط اتوبوس ها جابه جا 

شده اند که نسـبت به سـال گذشـته افزایش ۲۲.۳ درصدی داشته است.
وی اضافـه کـرد: ۳۵۵ هـزار و ۳۹۸ مسـافر نیـز از طریق نـاوگان مینی بوسـی 

اسـتان جابه جا شـده اند که نسـبت به مـدت مشـابه سـال گذشـته افزایش ۱۰ 
درصدی داشـته اسـت.

بیغمیان با اشـاره به جابه جایی ۱۸۴ هزار و ۷۱۶ مسـافر توسـط ناوگان سـواری 
اسـتان در سـال جاری افزود: این رقم نسـبت به مدت مشـابه سـال گذشته ۴.۷ 
درصـد افزایش یافتـه اسـت. وی افـزود: مسـافران می تواننـد هرگونـه انتقاد و 
شـکایت خود از پایانه ها، شـرکت های حمـل و نقل، نـاوگان یا راننـدگان حوزه 
حمل و نقل مسـافر را از طریق سـامانه ۱۴۱ به ایـن اداره کل اطـلاع دهند تا در 

کمیسـیون های مربوطه رسـیدگی شود.

رییس اداره حمل و نقل مسافر 
اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اصفهان مطرح کرد:

فعالیت 5۷00 
وسیله نقلیه در 
ناوگان استان
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 خبر

بررسی تغییرات 
شاخص جمعیت بیکار 

اعلام شد؛

 سهم ۴۰ درصدی
 فارغ التحصیلان
از کل بیکاران  

که  فرهنگی  طبق  اخبار اصفهان 
درجامعه ما مرسوم است معمولًا خانواده ها 
و همچنین سیستم آموزشی کشور فرد را 
در یک راه خط کشی شده و محدود مجبور 
می کند تا مقاطع بعد از دیپلم را نیز مانند 
مدرسه بگذراند. حالا فرد دیگر یک نوجوان 
نیست و حداقل چهار سال ازعمرخود را برای 
گرفتن مدرک تحصیلی و فارغ التحصیل 
شدن از دانشگاه با مدرک کارشناسی صرف 
کرده است.حالا یک کارشناس در رشته 
خودش است و احتمالًا بدون شغل یا درآمدی 
جایگاه اجتماعی خود را بسیاربالاترمی بیند. 
زیرا لیسانس یا فوق لیسانس داشتن در 
جامعه ما یک مزیت محسوب می شود و 
صرفاً مورد خطاب قرار دادن فرد با القاب 
دکتر یا مهندس توقعات شغلی فارغ التحصیل 
را بالا می برد. بهترین راهکار حل این مشکل 
و جلوگیری از بیکاری این قشر، برقراری 
ارتباط پویا بین دانشگاه و بازار کار است. یعنی 
دانشگاه ها مقدار پذیرش خود را در رشته های 
مختلف مبتنی بر نیاز بازار کار در آن رشته در 
نظر بگیرند. به این صورت اختلاف موجود 
بین تعداد فارغ التحصیلان یک رشته با 
نیاز بازار کار در جامعه به پایین ترین حد 
ممکن خواهد رسید. مطابق آخرین آمار 
ارائه شده از سوی مرکز آمار برای سال 
1401، بررسی نرخ بیکاری افراد 15 ساله و 
بیش تر نشان می دهد که 9 درصد از جمعیت 
فعال )شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. بررسی 
روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی از آن 
است که این شاخص، نسبت به سال قبل 
)1400(، 0.2 واحد درصد کاهش یافته 
است. بررسی نرخ بیکاری جمعیت 15 ساله 
و بیشتر فارغ التحصیل آموزش عالی نشان 
می دهد 12.9 درصد از جمعیت فعال فارغ 
التحصیل آموزش عالی بیکار بوده اند. این 
نرخ دربین زنان نسبت به مردان و در نقاط 
روستایی نسبت به نقاط شهری بیشتربوده 
است. بررسی روند تغییرات این نرخ حاکی 
از کاهش 0.7 درصدی در سال 1401 
نسبت به سال قبل است. درسال 1401 
سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش 
عالی از کل بیکاران 40 درصد بوده است. 
این سهم دربین زنان نسبت به مردان و در 
نقاط شهری به نقاط روستایی بالاتر است. 
بررسی تغییرات این شاخص نشان می ددهد 
که نسبت به سال قبل 0.3 درصد کاهش 
داشته است. در سال 1401 سهم جمعیت 
شاغل فارغ التحصیلان آموزش عالی از 
کل شاغلان 26.7 درصد بوده است. این 
سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط 
شهری نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. 
بررسی تغییرات این شاخص نشان می دهد 
 که نسبت به سال قبل 0.9 درصد افزایش 

داشته است. 

محمد رئیس زاده رئیس کل سازمان نظام پزشکی در مراسم افتتاحیه کنگره 
بین المللی متخصصان زنان و زایمان بابیان این مطلب گفت: اصلی ترین 
سرمایه جامعه پزشکی اعتماد و اعتباری است که نزد مردم دارد و این اعتماد و 
اعتبار به دلیل کیفیت علمی و عملی اعضای این جامعه است که زیربنای آن هم 
آموزش و به روز بودن علم و دانش و تکنیک های اعضای جامعه پزشکی است.

وی ادامه داد: اصلی ترین توقع ما از انجمن های علمی، به روز نگه داشتن 
اعضای خود در زمینه های علمی و عملی و آشنایی اعضایشان بادانش روز 

دنیا است.
رئیس زاده با اشاره به تعداد زایمان انجام گرفته در کشور گفت: در سال گذشته 
درمجموع یک میلیون و صد و سیزده هزار زایمان در کشور داشتیم و تمام این 
مادران خدمات و مراقبت های بسیار مهم بارداری را توسط متخصصان زنان و 

زایمان و جامعه مامایی دریافت کرده اند.
رئیس کل سازمان نظام پزشکی کشور تأکید کرد: با توجه به موضوع مهم 
جوانی جمعیت باید تعداد موالید افزایش یابد. از سوی دیگر می دانیم میزان 
مرگ ومیر زنان باردار یکی از اصلی ترین شاخص های بهداشتی در جهان است 
و به این دلایل باید قدر این جامعه متخصص کشورمان را بیش ازپیش بدانیم.

وی با ارائه آمار و مستندات به دستاوردهای جامعه پزشکی ایران اشاره کرد و 
گفت: تا پیش از پیروزی انقلاب در کشورمان نزدیک به 700 متخصص زنان 
و زایمان داشتیم. این آمار در سال جاری به 6310 نفر رسیده است که این رشد 
نه برابری را نشان می دهد و میزان دسترسی نیز به عدد 74 در هر یک میلیون 
نفر رسیده است. همچنین از این گروه 586 نفر در پنج رشته فلوشیپی مشغول 
خدمت هستند که کلیه اقدامات تشخیصی و درمانی پیشرفته لازم در تمام 
شاخه ها را در داخل کشور بر اساس جدیدترین یافته های روز دنیا انجام 

می دهند.
رئیس زاده گفت: جالب است که باوجود چنین رشدِ تعداد پزشکان متخصص 
و فوق تخصص، بازهم جامعه پزشکی را متهم می کنند که به خاطر تضاد 
منافع مانع رشد ظرفیت پذیرش پزشکی می شود. این اتهام دروغ است و ما با 
آمار و مستندات ثابت می کنیم رشد کمی و کیفی در پزشکی کشور متناسب 
با امکانات اتفاق افتاده است که افتخاراتش با هیچ حوزه دیگری در کشور 

قابل مقایسه نیست.
وی خاطرنشان کرد: آنچه این آمار را تکمیل می کند این است که میزان 
مرگ ومیر مادران باردار در سال 57 حدود دویست در هر یک صد هزار بارداری 
بود اما امروز این آمار به حدود بیست در یک صد هزار کاهش یافته است که 
کاهشی ده برابری را نشان می دهد. این آمار در سطح منطقه و حتی جهان 

قابل افتخار است.
 رئیس زاده اظهار داشت: سازمان بهداشت جهانی هدفش را رساندن این آمار 
در سطح جهان تا سال 2030 به عدد 70 در یک صد هزار بارداری تعیین کرده 
است که ما همین حالا بسیار جلوتر از هدف تعیین شده توسط سازمان بهداشت 
جهانی هستیم. با استناد به همین آمار می گویم در کدام یک از حوزه های 
دیگر ما چنین دستاورد و چنین پیشرفتی را شاهد بوده ایم؟ مسئولان باید قدر 
زحمات تک تک این متخصصان و جامعه مامایی را که چنین نتایج شگرفی 

را رقم زده اند بدانند.

دریا وفایی  »افزایش ۱۰ برابری متخصصین جراحی 

زنان و زایمان و کاهش بیش از 93 درصدی مرگ ومیر 
مادران باردار در ۴۴ سال اخیر از دستاوردهای بزرگ 

جامعه پزشکی کشور است«.

اتهاماتی که به جامعه پزشکی 
می زنند دروغ است

گزارش

رئیس کل سازمان نظام پزشکی در افتتاحیه 
کنگره بین المللی متخصصان زنان و زایمان:

پریسا جمدی طبق نتایج حاصل از تحقیقات، ورزش منظم می تواند به پیشگیری 
از زوال عقل و آلزایمر کمک کند. ازجمله ورزش های مفید برای پیشگیری از آلزایمر 
می توان به شنا اشاره کرد. هیچ گونه درمان و واکسنی برای پیشگیری از این بیماری 
وجود ندارد، اما روش های جدید و مؤثری برای پیشگیری وجود دارد. یکی از این 
روش ها ورزش است، البته هنوز اثربخشی این روش ثابت نشده است، اما در مرحله 
جمع آوری شواهد است. طبق نتایج حاصل از تحقیقات، افرادی که ارث زوال عقل و 
ابتلای زودرس به این بیماری رادارند، با حداقل 2.5 ساعت ورزش در هفته دچار بهبود 
عملکرد شناختی و کاهش علائم آلزایمر شدند. حتی افرادی که به شدت در معرض 

ابتلا به آلزایمر هستند نیز می توانند از فواید ورزش بهره مند شوند.
در یک تحقیق، افرادی که دارای جهش ژنتیکی زودرس موردبررسی قرار گرفتند. 
فعالیت بدنی شرکت کنندگان بر اساس میزان ورزش کردنشان در طول هفته طبقه بندی 
شد. این گونه تشخیص داده شد که افرادی که بیشتر فعالیت بدنی داشتند، نسبت به 
کسانی که فعالیت بدنی کمتری داشتند، 15 سال دیرتر دچار زوال عقل می شدند. 
معمولًا افرادی که دارای جهش ژنتیکی زودرس هستند بین سن 30 تا 60 سالگی 

مبتلابه آلزایمر می شوند.
توصیه می شود که برای پیشگیری از این بیماری و به تعویق انداختن آن، حدود 30 تا 

40 دقیقه، 3 تا 4 بار در هفته ورزش کنید.
به گفته انجمن آلزایمر، ورزش بهترین عادت سبک زندگی سالم برای کاهش خطر 
ابتلا به زوال عقل است. بعلاوه، پیروی از یک رژیم غذایی سرشار از میوه ها و سبزی ها، 
خواب کافی، اجتماعی ماندن و به چالش کشیدن مغز از طریق یادگیری، جورچین، حل 
جدول و ... نیز به روند پیشگیری کمک بیشتری می کند. حتی اگر ورزش به پیشگیری 

از زوال عقل هم کمکی نکند، آن قدر مزیت دارد که می توانید از آن ها بهره مند شوید.
https://www.healthline.com/health-news/how-exercise-can-
help-prevent-alzheimers-disease#How-to-reduce-the-risk

یک خبر خوب قبل از آنکه 
فراموش کنید!

کاهش روند 
بیماری آلزایمر با 
ورزش

اثر تکانه های اقتصادی روی بازار مسکن ترسناک و عجیب!

مسکن در ۱۷ سال، ۵۲ برابر شد
بازار مسکن  در  قیمت ها  آشفتگی 
همچنان ادامه دارد و به اعتقاد فعالان 
حوزه مسکن، تاکنون از سوی دولت هیچ 
عزم جدی ای برای رفع اثر از شرایطی 
که در بازار مسکن حکم فرماست، دیده 
نمی شود. این در شرایطی است که 
به نظر می رسد شیب تند رشد قیمت 
مسکن در ماه های اخیر باعث شده 
که دولت طی 5 ماه گذشته انتشار آمار 
رسمی تحولات بازار مسکن شهر تهران 
را متوقف کند که همین موضوع، خود را 
در شکل آشفتگی در نحوه قیمت گذاری 
و همچنین سلب امکان کشف قیمت 
واقعی در معاملات مسکن منعکس 
کند. خبرآنلاین در گزارشی نوشته است: 
گزارش های میدانی حاکی از آن است که 
در حال حاضر تورم و گرانی، بازار مسکن 
را به گونه ای مخرب تحت تاثیر قرار 
داده است؛ به طوری که به همان اندازه 
که دیگر ساخت وساز برای انبوه سازان 
سودی ندارد، برای مردم نیز دیگر توانی 

برای خرید مسکن نمانده است.
فصل  شروع  با  اساس،  همین  بر 
و  خرید  معتقدند  برخی  معاملات، 
فروش ها تحت تاثیر تقاضای سرمایه ای 
در بازار جریان پیدا کرده است و برخی 
دیگر نیز به رکود در این بازار مولد 
اعتقاد دارند. برخی کارشناسان، از 
جمله مهم ترین عوامل تاثیرگذار بر 
بازار مسکن را رشد محدود اقتصادی 
و کاهش قدرت خرید مردم می دانند. 
به باور آن ها، این وضعیت خطرناک 
شده است؛ خطر کاهش قدرت خرید 
مردم از این جهت است که اگر مقداری 

قدرت خرید افزایش یابد و شرایط بهبود 
پیدا کند، تقاضا را بالا می برد، ولی عرضه 
افزایش پیدا نمی کند و رشد قیمت های 

انفجاری را ایجاد خواهد.
بنا به اعلام بابک نگاهداری، رییس 
مرکز پژوهش های مجلس، قیمت 
مسکن در طی 17 سال گذشته در تهران 

52 برابر شده است.
در همین رابطه، فرشید پورحاجت، عضو 
هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان 
با خبرگزاری  مسکن در گفت وگو 
خبرآنلاین می گوید: ما در همین دو 
ماهه ابتدای سال نیز افزایش قیمت در 

حوزه مسکن داشتیم.
وی می افزاید: باید بپذیریم حوزه مسکن، 
یک حوزه کاملًا اقتصادی و نشات گرفته 
از اقتصاد کلان در کشور است. وقتی که 
سیاست گذاری درست در حوزه اقتصاد 
کلان صورت نگیرد، به طور قطع تمام 
بازارهایی که در حوزه اقتصاد کشور 
در حال فعالیت هستند، دچار نوسانات 

مختلفی می شوند.
عضو هیات مدیره کانون سراسری 
انبوه سازان مسکن تصریح می کند: 
تکانه هایی که از سال گذشته شروع 
شد و تقریباً می توان گفت در همین دو 
ماهه ابتدای امسال هم دوام داشته، 
نشات گرفته از این بوده که ما هیچ 
برنامه مشخصی در حوزه اقتصاد و به 

طور مشخص اقتصاد مسکن نداشتیم.
پورحاجت متذکر می شود: بیماری ای 
 .11 که تقریباً می توان گفت طی 
اقتصاد  12 سال گذشته در حوزه 
مسکن کشور رخ داده، امروز کماکان 

پابرجاست و هیچ عزم جدی ای هم 
برای رفع اثر از شرایطی که در بازار 
مسکن حکم فرماست، وجود ندارد و 
برنامه ریزی ای نشده است. این در حالی 
است که تدابیر درستی هم در این بازار 

دیده نمی شود.
وی عنوان می کند: درست است که 
گفتیم بازار مسکن از اقتصاد کلان 
تبعیت می کند، اما اگر آمارها را نگاه 
کنیم، شاید در 10، 12 سال گذشته 
اگر تورمی هم در کشور رخ داده، این 
تورم در حوزه مسکن و ساختمان نمود 
بیشتری داشته است. شاید بی راهه نگفته 
باشیم که عرضه و تقاضا به عنوان بازیگر 
اصلی در تمام حوزه های اقتصادی، 
امروز در حوزه مسکن و ساختمان 
نقش آفرینی می کند و شرایط خوبی 

به لحاظ تولید نداریم. عضو هیات 
مدیره کانون سراسری انبوه سازان 
مسکن در ادامه می گوید: با شوآف 
و شعار و اعلام آمارهای میلیونی، نه 
مردم صاحب مسکن می شوند و نه 
تولیدی به اسم مسکن خواهیم داشت. 
پورحاجت می افزاید: ما به عنوان فعال 
بخش مسکن اعتقاد داریم که هیچ 
اتفاق مثبتی در حوزه مسکن رخ نداده 
و هیچ برنامه ریزی ای هم برای این 
حوزه صورت نگرفته است. این که دولت 
هر روز مدل برنامه ریزی اش را عوض 
می کند؛ یک روز می گوید تولید انبوه 
خواهم داشت و یک روز هم اعلام 
می کند که می خواهیم توزیع انبوه داشته 
باشیم و زمین بدهیم، با این صحبت ها نه 
مسکنی تولید می شود و نه مردم صاحب 

مسکن می شوند و نه شرایط حاکم بر 
بازار مسکن اصلاح می شود. وی عنوان 
می کند: به نظر می رسد که باید یک 
برنامه ریزی مشخص با اولویت رفع 
موانع تولید در حوزه مسکن و ساختمان 
صورت بگیرد و به صورت کاملًا عملیاتی 
و برنامه 5 ساله، شاید بتوانیم آب رفته را 
به جوی بازگردانیم. در غیر این صورت، 
این که فکر کنیم معجزه می شود و 
یک ساله یک میلیون واحد مسکونی 

ساخته می شود، هیچ خبری نیست.
وی تصریح می کند: با این شوآف هایی 
که بگویند ما رفتیم با فلان اداره تفاهم 
کرده ایم و فلان اداره با فلان سازمان 
تفاهم کرده و داخل دولت پاسکاری 
داشته باشیم، به نظر من فقط کار 

رسانه ای شده تا اجرایی.

تحرکات قیمت بیت کوین ممکن است در 
این ماه شتاب نداشته باشد، اما یک تحلیلگر 
رسیدن  به  خوشبین  همچنان  محبوب 
بیت کوین به بالاترین رکوردهای تاریخ است.

 تحلیلگری به نام TechDev در آخرین تحلیل 
خود، پیش بینی کرد که قیمت بیت کوین 
در حوالی فرآیند هاوینگ که در سال 2024 
روی می دهد، شاهد یک افزایش قیمت شدید 

خواهد بود.
این پیش بینی جسورانه بیان می کند که قیمت 
بیت کوین از هم اکنون تا آوریل 2024 می تواند 
500 درصد افزایش یابد. کمتر از 12 ماه دیگر، 

هاوینگ بعدی بیت کوین رخ خواهد داد.
به طور میانگین، هر چهار سال یکبار )پس از 
گذشت 210 هزار بلاک در بلاک چین بیت 
کوین(، میزان تولید بیت کوین های جدید به 
شکل ناگهانی نصف می شود یا به طور دقیق تر، 
پاداش اهدایی به ماینرها برای اضافه کردن 
یک بلاک به بلاک چین 50 درصد کاهش 

می یابد.
هاوینگ توسط ساتوشی ناکاموتو، خالق 
ناشناس بیت کوین و با هدف کنترل تورم 
بیت کوین، در کد این شبکه قرار داده شده 

است.

برخی استدلال می کنند که این رویداد مطابق 
با چرخه های قبلی، زمینه را برای افزایش 

قیمت بیت کوین محیا خواهد کرد.
 TechDev با این حال، تحلیلگری به نام
پیش بینی کرد، رکورد شکنی قیمت بیت کوین 

باید در سه ماهه دوم سال 2024 رخ دهد.
این پیش بینی ابتدا در یک پست توییتری در 

اوایل ماه مه به اشتراک گذاشته شد.
نموداری که در توییتر آپلود شده است مسیر 
صعود بیت کوین به 160 هزار دلار را مطابق 
با خطوط مقاومت، سطوح اصلاح فیبوناچی 
از بالاترین رکورد فعلی از سال 2021 نشان 

می دهد.
TechDev همچنین در گذشته یک پیش بینی 
برای قیمت بیت کوین کرده بود، او اکنون 
اذعان داشت که بعید است این پیش بینی 

محقق شود.
این پیش بینی که با استفاده از یک منحنی 
لاگ ساده شکل گرفته بود، رسیدن به قیمت 
160 هزار دلاری را تا پایان سال 2023 اعلام 
کرد. نحوه رفتار بیت کوین در ادامه سال 2023 
در آستانه هاوینگ همچنان باعث اختلاف نظر 

در بین کاربران شده است. 
منبع: اقتصاد آنلاین

هاوینگ می تواند قیمت بیت کوین را افزایش دهد!

 افزایش ۵۰۰ درصدی تا سال آینده

گزارش
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دریا وفایی رحمـان سـعیدی اسـتاد ارتباطـات 
دانشـگاه سـوره در نشسـت تخصصـی هفتـه ارتباطات، 
شـناخت فرصت هـا و چالش هـا در عصـر گـردش آزاد 

اطلاعـات را عنصری مهـم و مؤثـر در ارتباطـات جهانی 
دانسـت و گفت: انسـان امروزی بر شـانه های نسـل های 
گذشته پای گذاشـته و پیشـرفت علم را مدیون نسل های 

گذشته اسـت منتها انسـان امروزی نیز مثل نسل گذشته 
با دسـتاوردهای جدیـد خود سـعی می کنـد کاروان علم را 

به سـوی آینده و رشـد و پیشـرفت هدایـت کند.

وی افـزود: در اغلـب کنوانسـیون های مهـم جهانی مثل 
کنوانسـیون حقـوق بشـر، بـه همـان نسـبت کـه حقوق 
انسـان ها را مـورد توجـه قـرار داد و آزادی هـای آنهـا را 

مورد تاکیـد قـرار داده اسـت در مناطـق مختلـف دنیا نیز 
سـعی کرده انـد در منطقـه خودشـان سـازوکاری را برای 
آزادی های اساسـی به خصـوص آزادی بیـان، مطبوعات 
و رسـانه ها بـرای مناطـق موردنظـر خـود داشـته و حتی 
ضمانـت اجرایی نیـز برای تخلـف از ایـن آزادی هـا برای 

مناطـق مختلـف مـورد نظـر خـود تعییـن کرده اند.
ایـن عضـو هیـات علمـی دانشـگاه علامـه طباطبایـی 
بـا بیـان اینکـه برخـی اوقـات بـا چالش هایـی در ایـن 
زمینـه مواجـه هسـتیم، گفـت: وجـود عـدم تعـادل بین 
امکانات سـخت افزاری و نرم افزاری کشـورهای پیشرفته 
جهـان و جهـان سـوم سـببِ شـکاف اطلاعاتـی بـزرگ 
بیـن کشـورهای فقیـر و غنـی شـده اسـت. در حالـی که 
کشـورهای غنی با امکانات پیشـرفته و امکانـات ارتباطی 
زیـاد، بـه اطلاع رسـانی در سـطح جهـان پرداختـه و در 
گردش اطلاعات نقـش تعیین کننده و ارزشـمندی به نفع 
کشـور خود ایفا می کنند کشـورهای جهان سـوم به دلیل 
کمبود امکانات و محدودیت هایی که با آن مواجه هسـتند 

از ایـن امـر برخوردار نیسـتند.
اسـتاد دانشـگاه سـوره اضافه کـرد: بنابراین کشـورهای 
فقیر از گـردش آزاد اطلاعات به همان شـکل کـه در اکثر 
کشورهای پیشرفته استفاده می شود محروم هستند و روز 

به روز این فاصله و شـکاف بیشـتر می شـود.
رحمـان سـعیدی گفـت: وقتـی اینترنت بـه عنـوان یک 
پدیـده جدیـد مطـرح شـد ایـن امیـدواری بـه وجـود آمد 
که تعامل بیـن گیرنده خبـر و اطلاعـات و فرسـتنده خبر 
و اطلاعـات ایجاد شـود و یـک تعامـل دوجانبه بیـن این 
دو گروه از کشـورها داشته باشـیم و شـکاف و محرومیت 
کشـورهای فقیـر از بیـن بـرود امـا متاسـفانه این بـار به 
دلیل شـکاف دیجیتالی بین این دو گـروه از کشـورها، باز 
هم این موضوع تجدید شـد. ایـن اسـتاد ارتباطات علامه 
طباطبایی ادامـه داد: در حالی که در یک کشـور پیشـرفته 
بـرای پروژه هـای عظیـم و برنامه ریزی هـای مهـم از 
اینترنت اسـتفاده می شود در کشـورهای فقیر برای گفتگو 
و چت کـردن و نهایتـاً ارسـال یـک ایمیـل از ویژگی ها و 

قابلیت هـای گسـترده اینترنـت اسـتفاده می شـود.
وی بـا اشـاره بـه نکاتـی دربـاره جریـان یکسـویه انتقال 
اطلاعـات و تبعـات آن تاکیـد کـرد: هنگامی کـه جریان 
انتقـال یکسـویه اطلاعـات یـا فرهنـگ صـورت بگیرد 
ارزش هـای فرهنگی کشـور مـورد تهاجم قـرار می گیرد. 
ارزش های فرهنگی هر کشـوری هویت آن کشور هستند 
و وقتی که مـورد تهاجم قـرار بگیرد ریشـه های فرهنگی 

آن کشـور از بین مـی رود.

استاد ارتباطات دانشگاه سوره در نشست تخصصی 
شناخت فرصت ها و چالش ها عنوان کرد:

ضرورت بررسی 
فرصت ها و چالش ها 
در عصر گردش آزاد 
اطلاعات

توسط شرکت انویدیا انجام می شود؛عضو فراکسیون بانوان مجلس در مورد جزییات نشست آیورا:

ساخت ابر رایانه مخصوص هوش مصنوعی مولدهوش مصنوعی و آموزش مجازی از مباحث اصلی بود
عضو فراکسـیون بانوان مجلس شـورای اسـلامی با 
اشاره به جزئیات تشـکیل هفتمین نشسـت کارگروه 
توانمندسـازی اقتصـادی زنـان اتحادیه کشـورهای 
حاشـیه اقیانوس هنـد )آیـورا(، گفـت: مقاوم سـازی 
زنـان در برابـر تغییـرات محیـط زیسـتی و همچنین 
هوش مصنوعـی، آموزش های مجازی بـرای مقابله 
با بلایـای طبیعـی از جملـه مباحـث مطرح شـده در 
ایـن اجلاسـیه در تهـران بـود، تشـکیل کارگروهـی 
از زنـان بـرای مبـارزه بـا فسـاد از موضوعـات قابـل 
رسـیدگی بود که در ایـن اجلاسـیه بـه آن پرداختند.

فاطمـه محمدبیگـی در مـورد جزییـات تشـکیل 

هفتمین نشسـت کارگـروه توانمندسـازی اقتصادی 
زنـان اتحادیـه کشـورهای حاشـیه اقیانـوس هنـد 
)آیـورا( بـه میزبانـی ایـران گفـت: ایـن اجلاسـیه به 
همـراه تعـدادی از بانـوان موفـق در مـدت زمانی دو 
روز بـا حضـور ۱۹ کشـور بـه میزبانـی ایـران برگزار 
شـد، کشـور ما از ژانویـه ۲۰۲۲ رئیـس ایـن اتحادیه 
بـه مـدت دو سـال انتخـاب شـده اسـت، بیشـتر 
نشسـت های این اجلاسـیه طی دو سـال گذشـته به 
دلیل شـیوع بیمـاری کرونا مجـازی بوده که امسـال 

بـه صـورت حضـوری برگزار شـد.
نماینـده مـردم قزویـن، آبیـک و البـرز در مجلـس 

شـورای اسـلامی افـزود: مقـاوم سـازی زنـان در 
برابـر تغییـرات محیـط زیسـتی و همچنیـن هوش 
مصنوعـی، آموزش هـای مجـازی بـرای مقابلـه بـا 
بلایـای طبیعی از جملـه مباحث مطرح شـده در این 
اجلاسـیه بـود، تشـکیل کارگروهـی از زنـان برای 
مبـارزه بـا فسـاد یکـی دیگـر از موضوعـات قابـل 
رسـیدگی بود که در این اجلاسـیه بـه آن پرداختند، 
طی جلسـه کمیسـیون مقام زن که در سـال گذشته 
برگـزار شـد بـرای نخسـتین بـار ایـران پیشـنهاد 
تشـکیل کارگروهـی از زنـان بر علیـه فسـاد داد که 

مـورد توجـه قـرار گرفت.

شـرکت انویدیـا نسـل جدیـد ابـر رایانـه DGX را 
می سـازد کـه در کل مربـوط بـه هـوش مصنوعـی 
مولـد اسـت و قـدرت عملکـرد آن یـک اگزافـلاپ 

خواهـد بـود.
رویـداد  طـی  نویدیـا  ا اجرایـی  ارشـد  مدیـر 
»کامپوتکـس« محصـولات مختلفـی را معرفـی 
و جزئیاتـی دربـاره ابـر رایانـه DGX شـرکت اعلام 
کرد. بـا توجه بـه مسـیر این صنعـت، جـای تعجبی 
نـدارد DGX GH۲۰۰ به طـور کلی بـرای کمک به 
توسـعه مدل هـای هـوش مصنوعـی مولـد توسـط 

شـرکت ها سـاخته می شـود.

 NVLink ابـر رایانـه مذکـور یـک سیسـتم سـوییچ
 Grace GH۲۰۰ ۲۵۶ اسـت کـه ابرتراشـه هـای
Hopper را وادار می کنـد ماننـد یـک GPU واحـد 
عمـل کننـد. بـه گفتـه انویدیـا چنیـن مشـخصاتی 
یانـه DGX GH۲۰۰ بتوانـد  سـبب می شـود را
عملکـردی یـک اگـزا فلاپـی ارائـه کنـد و ۱۳۳ 
ترابایت حافظه اشـتراکی داشـته باشـد. این شرکت 
مدعـی اسـت حافظـه ابـر رایانـه مذکـور ۵۰۰ بـار 
 DGX بیشـتر از حافظه ای اسـت که در یک سیستم

A۱۰۰ وجـود دارد.
بـرای مقایسـه می تـوان بـه ایـن نکتـه اشـاره کرد 

کـه در صـدر فهرسـت ۵۰۰ ابررایانـه برتـر، ابـزار 
»فرانتیـر« در آزمایشـگاه ملـی اوک ریـج در ایالت 
تنسـی آمریـکا قـرار دارد کـه مشـهور اسـت در 
مقیاس اگـزا فعالیـت می کنـد و عملکـرد آن به ۱.۲ 

اگزافـلاپ رسـیده اسـت.
در حقیقـت انویدیـا ادعا می کند مشـغول توسـعه ابر 
رایانه ای اسـت کـه می توانـد در کنـار قدرتمندترین 
سیسـتم های روی زمیـن قـرار گیـرد. این شـرکت 
مدعـی اسـت سـاختار DGX GH۲۰۰ می توانـد 
نسـبت بـه نسـل قبلـی ابررایانه هـا ۱۰ بـار پهنـای 

بانـد وسـیع تری ارائـه کند.

 خبــــر

 CD Projekt به تازگی 
اعلام کرد:

 فروش بالای 50 
 میلیون نسخه از 
The Witcher 3

 The Witcher نزدیک به یک دهه از عمر
۳ می گذرد، اما چیزی از درخشش این بازی 
محبوب نقش آفرینی کم نشده است. نه تنها 
همچنان به عنوان یکی از بهترین آثار ژانر 
خود شناخته می شود، بلکه روند فروش آن نیز 

حفظ شده است.
CD Projekt به تازگی اعلام کرد که بازی 
The Witcher ۳ از زمان عرضه آن در سال 
۲۰۱۵ تاکنون بیش از ۵۰ میلیون نسخه در 

سراسر جهان فروخته است.
تا فروردین سال گذشته، این بازی بیش از ۴۰ 
میلیون واحد فروخته بود، بنابراین واضح است 
که فروش آن با نرخ چشمگیر به خصوصی 

ادامه دارد.
از  لیست  کامل ترین  پیشنهادی:  مطلب 
بهترین سریال های تاریخ: معرفی ۱۰۰ سریال 
شگفت انگیز! وقت مروری دوباره بر بهترین 
آثار تلویزیون کامل ترین لیست از بهترین 
سریال های تاریخ: معرفی ۱۰۰ سریال شگفت 

انگیز!
در همین حال، سی دی پراجکت همچنین 
تأیید کرد که فروش کلی فرنچایز ویچر اکنون 
به بیش از ۷۵ میلیون نسخه در سراسر جهان 
رسیده که در مقایسه با ۶۵ میلیون نسخه در 

سال گذشته، افزایش یافته است.
در حال حاضر CD Projekt RED چندین 
بازی جدید از سری ویچر در دست ساخت 
دارد. البته خود استودیو در حال کار بر روی بازی 
اصلی بعدی این سری است که اولین عنوان از 

یک سه گانه جدید خواهد بود.
 Fool’s ریمیک بازی اصلی نیز با همکاری
Theory در دست ساخت است و برخلاف 
نسخه اصلی، قرار است یک اثر جهان باز باشد. 
 The Molasses در همین حال، استودیو
Flood یک اسپین آف در دست ساخت دارد، 

اگرچه این پروژه اخیراً ریبوت شده است.
 The بهمن ماه خبر رسید که استودیو 
یک  دنبال  به   Molasses Flood
کارگردان روایت است تا روی داستانی چند 
شاخه و غیرخطی کار کند. داستان از طریق 
کات سین های سینماتیک و دیالوگ بین 

شخصیت ها روایت خواهد شد.

توسط محققان ایرانی تولید شد؛

هیدروژلی برای جلوگیری از خونریزی سربازان در میدان جنگ

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری تاکید کرد

ایجاد بازار تخصصی فروش و تبلیغ دانش بنیان ها
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه در دانشگاه تهران 
ظرفیت انسانی خوبی وجود دارد، گفت: ناحیه 
نوآوری باید از بخش خصوصی اطراف خود کمک 
گرفته و دانشجویان و اساتید را پای کار بیاورد و ما 

تنها وظیفه تأمین زیرساخت ها را بر عهده داریم.
به گزارش ایسنا، دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی در 
مراسم افتتاح ناحیه نوآوری دانشگاه تهران، الگوی 
ناحیه نوآوری را یک الگوی مناسب توصیف و اظهار 
کرد: دانشگاه شریف حدود ۱۰ سال است که ناحیه 
نوآوری دارد و دانشگاه علم و صنعت نیز چند ماهی 
است که ناحیه نوآوری خود را افتتاح کرده است و 
اتفاقی که امروز رخ داد، یک اتفاق مبارک است و 

دستاوردهای خوبی به همراه خواهد داشت.

وی با تاکید بر اینکه باید از ظرفیت های مالی موجود 
و قانون جهش تولید استفاده کرد و به آبادی ناحیه 
نوآوری کمک کنیم، خاطر نشان کرد: جنس کار 
نواحی نوآوری شریف و علم و صنعت با جنس کار 

دانشگاه تهران فرق دارد.
دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: مفهوم نوآوری 
اجتماعی یک مفهوم مهم و جدی است که باید 
در قلب تهران تزریق شود و این امر با وجود اساتید 
برجسته حوزه علوم انسانی در دانشگاه تهران محقق 

خواهد شد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری با تاکید بر 
اینکه نباید در این حوزه ناحیه نوآوری ها هم کپی 
شوند، تاکید کرد: هر دانشگاه و ناحیه نوآوری رسالتی 

دارد که باید آن را در شهر تهران به اجرا درآورد.

وی با اشاره به اینکه در کشور ما دولتی ها اول یک 
ساختمان زیبا آماده می کنند، بعد نیروی انسانی 
جذب کرده و چارت سازمانی می نویسند، بعد 
می پرسند که چه باید بکنیم، گفت: بخش خصوصی 
برعکس عمل می کند، اول می گوید چه باید بکنم، 
بعد سراغ نیروی انسانی ماهر رفته و در نهایت 
به دنبال تأمین ساختمان می رود. در این مسیر 
حواسمان باشد که ۱۰ سال بعد با مجموعه ای از 
ساختمان های زیبا، اما بدون کارکرد مواجه نشویم.

دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه در دانشگاه 
تهران ظرفیت انسانی خوبی وجود دارد، گفت: ناحیه 
نوآوری باید از بخش خصوصی اطراف خود کمک 
گرفته و دانشجویان و اساتید را پای کار بیاورد و ما 

تنها وظیفه تأمین زیرساخت ها را داریم.

وی با بیان اینکه ما در گذشته تلاش می کردیم تا 
علم و ثروت را به یکدیگر نزدیک کنیم، اما ممکن 
نبود، گفت: جنس خشک صنعت و نرم دانشگاه به 
یک منطقه میانی نیاز دارد و ناحیه نوآوری همین 

منطقه میانی است.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری خطاب 
به زاکانی، شهردار تهران گفت: ۲ نکته مهم در 
خصوص حمایت از شرکت های دانش بنیان 
وجود دارد که نیاز است شما وارد عرصه شوید؛ اولًا 
شرکت های دانش بنیانی که تولیدات سبز و بدون 
آلودگی دارند، اما ناچار هستند کیلومترها از تهران 
خارج شوند و در سوله های چند هزار متری کار 
پژوهشی انجام دهند، در صورتی که باید پژوهشگر 

نزدیک محل علمی خود باشد. 

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: سهم 
اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص داخلی ایران به ۷.۵ 

درصد افزایش یافته است.

افزایش سهم اقتصاد دیجیتال در 
تولید ناخالص داخلی

رئیس سازمان فناوری اطلاعات خبر داد:

بــه نقــل از ســازمان فنــاوری اطلاعــات ایــران، دکتــر محمــد 
خوانســاری معــاون وزیــر ارتباطات در ســخنان خــود در نشســت وزرای 
ــش  ــو جنب ــورهای عض ــات کش ــات و ارتباط ــاوری اطلاع ــئول فن مس
ــوری  ــرد: جمه ــار ک ــب اظه ــن مطل ــان ای ــن بی ــا، ضم غیرمتعهده
ــات  ــاوری اطلاع ــت فن ــتفاده از ظرفی ــا اس ــران توانســته ب اســلامی ای
ــی  ــره مل ــه پنج ــی ب ــازمان های دولت ــد س ــال ۹۷ درص ــکان اتص ام
ــه  ــدود س ــون، ح ــم اکن ــد و ه ــم کن ــت هوشــمند را فراه ــات دول خدم
هــزار ســرویس عمومــی از طریــق دولــت الکترونیــک ارائــه می شــود.

ــب کــه بیــش از ۹۰ درصــد مناطــق روســتایی  ــن مطل ــان ای ــا بی وی ب
ــزود:  ــد، اف ــک دسترســی دارن ــت الکترونی ــات دول ــت و خدم ــه اینترن ب
ــهم  ــوزه ICT، س ــی در ح ــات تکمیل ــایر اقدام ــا س ــن، ب ــر ای ــلاوه ب ع
ــد  ــه ۷.۵ درص ــران ب ــی ای ــص داخل ــد ناخال ــال در تولی ــاد دیجیت اقتص

ــت. ــه اس ــش یافت افزای
ــا اشــاره بــه تلاش هــای صــورت گرفتــه در  معــاون وزیــر ارتباطــات ب
ــی  ــبکه های اجتماع ــان ها و ش ــترش پیام رس ــوص گس ــور در خص کش
ــداد  ــد تع ــا رش ــته و ب ــال گذش ــک س ــی ی ــرد: ط ــح ک ــی تصری بوم
ــش از ۳۵  ــون بی ــم اکن ــی، ه ــی داخل ــبکه های اجتماع ــران در ش کارب

ــد. ــتفاده می کنن ــی اس ــای داخل ــان ه ــی از پیامرس ــون ایران میلی
ــه جنبــش عــدم تعهــد  ــب کــه در بیانی ــن مطل ــان ای ــا بی خوانســاری ب
ــی بیــن  ــع شــکاف دیجیتال ــر موضــوع رف در تهــران در ســال ۲۰۱۲، ب
ــی  ــن دسترس ــعه و تضمی ــال توس ــه و در ح ــعه یافت ــورهای توس کش
ــه  ــه اطلاعــات و دانــش در زمین ــدون تبعیــض ب ــر و ب ــی، فراگی همگان
ICT تاکیــد شــده اســت گفــت: موفقیت هــای ایــران در توســعه 
ــی  ــه ط ــد ک ــل ش ــی حاص ــات در حال ــات و ارتباط ــاوری اطلاع فن
دهه هــای گذشــته بــا اقدامــات قهــری محدودکننــده و یکجانبــه برخی 
از کشــورها از جملــه آمریــکا بــه اشــکال مختلــف مواجــه بوده ایــم امــا 
ــش  ــرکت های دان ــی و ش ــای بوم ــر توانمندی ه ــه ب ــا تکی ــران ب ای
ــه  ــدی را ب ــن تهدی ــت چنی ــورهای دوس ــکاری کش ــود و هم ــان خ بنی

ــت. ــرده اس ــل ک ــت تبدی فرص
وی بــا تاکید بــر اینکــه جنبــش غیــر متعهدهــا از بــدو تأســیس تاکنون 
ــج  ــا تروی ــن آنه ــی از مهم تری ــه یک ــرده اســت ک ــال ک ــی را دنب اهداف
ــت  ــوده اس ــی ب ــای بین الملل ــق همکاری ه ــعه از طری ــویق توس و تش
ــان  ــود را می ــای خ ــا همکاری ه ــی دارد ت ــران آمادگ ــرد: ای ــح ک تصری
ــش و  ــادل دان ــت تب ــا در جه ــر متعهده ــش غی کشــورهای عضــو جنب
تجربیــات در بخــش ICT گســترش دهــد. ایــن گــزارش حاکــی اســت، 
ــر ارتباطــات کشــورهای  ــان وزی ــا حضــور وزرا و معاون ــن اجــلاس ب ای

عضــو جنبــش عــدم تعهــد بــه صــورت برخــط برگــزار شــد.

گزارش

دبیر ستاد سلولهای بنیادی خبر داد؛

موفقیت ۹5 درصدی ژن درمانی برای درمان بیماریهای صعب العلاج

دبیـر سـتاد توسـعه علـوم و فناوری هـای 
سـلول های بنیادی از اجـرای ۹۵ درصـدی 
پـروژه ژن درمانـی خبـر داد و گفـت: ادامه 
حیـات ایـن پـروژه کـه روش نویـن درمان 
بیماری هـای صعـب العلاج در آینده اسـت، 

نیـاز دارد.
امیرعلی حمیدیه، »ژن درمانی« و پزشـکی 
بازسـاختی را آینده صنعت پزشـکی دانست 
کـه تمامـی روش هـای درمانـی بـه تدریج 
جای خود را بـه آن خواهنـد داد، اظهار کرد: 
بر این اسـاس این سـتاد از ۸ سـال پیش در 
زمینـه حمایـت از فعالیت هـای حـوزه »ژن 
درمانی« و دسـت ورزی های داخلی سـلول 
اقداماتی را آغـاز کـرد و در حوزه هایی چون 
تولیـد علـم، ایجـاد و توسـعه شـرکت های 

دانش بنیان، ایجاد مشـوق بـرای محققان، 
ترغیب و سیاسـتگذاری بر دست ورزی های 
داخلـی سـلولی، اقدامـات تاثیرگـذاری را 

انجام داده اسـت.
حمیدیه، بـا اشـاره به تـلاش در ایـن حوزه 
طـی دو دهـه اخیـر، اظهـار کـرد: در حـال 
حاضـر مـا زیرسـاخت های لازم را داریـم و 
بـه موفقیت هـای خوبـی در حـوزه سـلول 
درمانـی رسـیده ایم و حـالا لازم اسـت 
موضـوع ژن درمانی به طور جـدی پیگیری 
شـود و ایـن امـر تنهـا بـا حمایـت معاونت 
علمی صورت نخواهـد گرفت؛ زیـرا اجرای 
کامـل پروژه هـای ژن درمانـی به سـرمایه 

گـذاری هنگفتـی نیـاز دارد.
دبیـر سـتاد توسـعه علـوم و فناوری هـای 

سـلول های بنیادی معاونـت علمی بـا تاکید 
بـر ضـرورت مشـارکت صنایـع، سـرمایه 
گذاران و خیرین در سـرمایه گـذاری در این 
حـوزه، افزود: درمـان با روش هـای نوین، از 

مطالبـات آینـده مـردم خواهـد بود.
وی به اجرای فاز اول پـروژه »ژن درمانی« 
اشـاره کرد و در ایـن بـاره توضیـح داد: این 
روش درمانـی بـه همـت تیمی از پزشـکان 
ایرانـی و یـک شـرکت دانـش بنیـان و بـا 
حمایـت معاونـت علمـی در مرکـز جامـع 
سـلول های بنیـادی و پزشـکی بازسـاختی 
دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران اجرایـی 

شـده اسـت.
دبیـر سـتاد توسـعه علـوم و فناوری هـای 
سـلول های بنیادی معاونـت علمـی افـزود: 
در ایـن فـاز شـرکت دانـش بنیـان طـرف 
همـکاری، سـرمایه گـذاری بزرگـی حدود 
۶ تا ۷ میلیـارد تومـان ماهیانه از ایـن پروژه 

هزینـه می کنـد.
موانـع  اینکـه  بـر  تاکیـد  بـا  حمیدیـه 
سـرمایه گذاری در پـروژه ژن درمانـی بایـد 
مرتفـع شـود، ادامـه داد: در حـال حاضـر 
۹۵ درصـد از پـروژه ژن درمانـی، اجرایـی 
شـده و تنهـا ۵ درصـد دیگـر آن تـا اجرای 
کامل باقی مانده اسـت و این در حالی اسـت 
که ایـن پـروژه فناورانـه اکنـون بـا موانع و 
مشـکلات زیادی در زمینه سـرمایه گذاری 

مواجـه اسـت.
حمیدیـه افـزود: ایـن دسـتاورد نزدیـک به 

هفـت سـال زمـان بـرده و بعـد از گذراندن 
مطالعـات سـلولی و مطالعـات پیش بالینـی 
روی حیـوان و کسـب مجـوز و کـد اخلاق 
از دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران بـرای 
نخسـتین بار محصول ژن درمانی در کشـور 

بـرای بیمـاران آغاز شـد.
گروهـی از محققـان کشـور بـا همـکاری 
مرکـز طبـی کـودکان، بـه روشـی بـرای 
درمـان بیمـاران مبتلا به سـرطان خـون با 
ژن درمانـی دسـت یافتنـد و بـه گفتـه آنها 
ایـن روش بـرای درمـان یـک پسـر بچـه 
۵ سـاله مقـاوم بـه درمـان شـیمی درمانی، 
 در مرکـز طبـی کـودکان موفقیـت آمیـز 

بوده است.
ایـن کـودک بـه دلیـل نداشـتن دهنـده 
مناسـب بـرای پیونـد سـلول های بنیـادی 
و مقاوم بـودن بـه شـیمی درمانـی، کاندید 
ژن درمانـی شـد و بعـد از گذشـت بیـش 
 CAR_T از ۲ مـاه از تزریـق سـلول های
سـل در شـرایط بالینـی مناسـب بـدون 
حضـور سـلول های بدخیـم در خـون و مغز 

اسـتخوان اسـت.
ایـن پـروژه بـا همـکاری مرکـز تحقیقـات 
سـلول و ژن درمانی کودکان در پژوهشکده 
ژن، سـلول و بافـت دانشـگاه بـا همـکاری 
یک شـرکت دانش بنیـان مسـتقر در مرکز 
جامـع سـلول های بنیـادی و پزشـکی بـاز 
سـاختی دانشـگاه علـوم پزشـکی تهـران 

انجام شـد.
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